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folk 9
Agneta Enkvist på Enklinge är 
med och ordnar en gäddfi ske-
tävling för damer.

åland 24 i kväll

I Kolon i kväll stiftar vi 
närmare bekantskap med 
dragracing på Åland.

kultur 8
De ålänningar som var 
med på Titanic står i 
centrum i en utställning 
på Sjöfartsmuseet.

NYHETER. – Det ligger en beteendestörning 
bakom, säger den åländska skolpsykologen 
Carita Saku om tragedin i Kauhajoki då en 
ung man dödade åtminstone tio andra skole-
lever innan han begick självmord.

Trots det är det få som verkligen går över 

gränsen fast de kanske visar upp samma 
mönster som skytten. Det är något man också 
kan förklara för barn och ungdomar som är 
oroliga.

Men förklara inte mer än vad de frågar. 
Det kan enligt Saku öka oron över saker de 

inte ens tänkt på att oroa sig för.
I Mariehamns församling har man alltid 

beredskap för krishjälp även om det inträffar 
något utanför Åland. Kyrkoherde Jan-Erik 
Karlström säger att kan komma till skolorna 
och ha krishjälp. SIDAN 3

Så svarar man på
barnens frågor

SKOTTDRAMAT I KAUHAJOKI

NYHETER. Det lilla med betydelsefulla In-
ficon Åland invigde sina nya lokaler igår. 
Bakom en oansenlig fasad i Norrböle skåla-
de kunder och samarbetspartners från hela 
världen för koncernen Inficons Ålandsen-
het. Hobbyföretaget har blivit blev en vik-

tig del av en internationell koncern.
– Kunskapen fi nns i människors huvuden. 

Ingen vill fl ytta så företaget får stanna här, sä-
ger koncernens vd Lukas Winkler.

Tillverkningen av membran till tryckmät-
ningsinstrument är så specialiserad och nå-

got liknande finns inte någon annanstans 
i världen. Personalen skolas internt och 
det är till och med svårt att köpa maskiner 
eftersom det inte är någon efterfrågan på 
dem.
  SIDAN 4

De invigde med gäster från hela världen

Nya lokaler. Sara-Li Mattsson, Ieva Abele och Anna Sundell på Infi con Åland har redan arbetat i de nya lokalerna sedan julen, men nu får de 
inviga dem.  Foto: ERKKI SANTAMALA

REPORTAGE. Det är första gången en 
grupp ungdomar träffas i församlingshem-
met Mariagården i Saltvik för att börja sin 
skriftskola.

– Vi ska sätta oss och hålla andakt, säger 
prästen.

– Andjakt? 
Frågar en av killarna.
– Nej, men det är kanske lite samma sak. Vi 

ska samla oss och vara tysta, vi kan knäppa 
händerna, kanske blunda.

Skriftskolorna lockar i vissa församlingar 
mer än 100 procent av ungdomarna. Det be-
ror på att sommarålänningar ofta vill låta sina 
barn få sin kristna undervisning här.

 SIDORNA 10 OCH 11

Inte andjakt. 
Utan andakt!

Första träffen i skriftskolan

Första bönen med gänget. Konfi r-
mation handlar om att lära sin uttrycka sin tro, 
säger prästen Ingemar Johansson i Saltvik. En-
ligt honom handlar det i mycket om kroppen.   
 Foto: KIKI ALBERIUS-FORSMAN

 NYHETER. Operation Hungerdagen pågår i 
år mellan torsdag och lördag. I år hoppas det 
åländska distriktet på rekord.

– Vi brukar ligga tvåa i Finland på mest 
ihopsamlade pengar per person som bor i 
området. I år siktar vi på att bli etta, säger 
verksamhetsledare Stefan Simonsen.

SIDAN 12

Rekordförsök för hungerdagen

sport 13
Mikael Andersson är vol-
leybolldamerna i JIK:s nya 
tränare

SPORT. Simon Enqvist trivs med att vakta 
IFK Mariehamns målbur. Och det troliga är att 
han får chansen att göra det igen redan i kväll, 
eftersom lagets förstemålvakt Dan Chilom 
inte kommer till start.

SIDAN 15

Ligaledarna 
skrämmer 
honom inte

NYHETER. Landskapets förvaltningschef 
Arne Selander har utan dröjsmål tagit itu 
med att lösa motsättningarna mellan intern-
revisorerna Agneta Mannberg-Jansson och 
Leif Holländer.

Samtidigt cirkulerar uppgifter om att Gun-
nar Jansson, liberalernas röstmagnet i valet 
och gift med revisorn, har ett fi nger med i 
spelet för att få hennes kollega omplacerad 
– något som Jansson bestämt dementerar.

SIDAN 5

Snabba ryck i
revisorstvisten
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Temat för årets pris är min-
dre energiförbrukning. De nio 
möjliga pristagarna har vaskats 
fram bland totalt 37 företag och 
privatpersoner.

Det är inte helt lätt att för-
klara vad Retpack Solutions 
jobbar med. Kort kan man säga 
att företaget har utvecklat ett 
datasystem för styrning av logis-
tiken för fl askor och burkar till 
öl, mineralvatten och läsk – ett 
system som provkörts i drygt ett 
år i köpcentret Jumbo i Vanda 
– och produktutveckling pågår 
ständigt för att systemet också 
ska kunna hantera returgods av 
också andra slag.

Också för annat
– Vi började utveckla systemet 
utgående från dryckerna. Sam-
tidigt började diskussionen om 
producentansvaret, och tan-
kegången är den samma med 
övriga emballage som med 
dryckerna. Vi ser att det fi nns 
möjligheter att följa upp annat 
på samma sätt som fl askor och 
burkar, säger Krister Martell.

Det fi nns oerhört mycket för 
både den enskilda konsumen-
ten och för företagen – på både 
nationell och EU-nivå – att spa-
ra om det fi nns ett system som 
kan hålla ordning på vart olika 
emballage tar vägen så att de 
kan användas igen.

Träpallar
Ta till exempel träpallarna som 
används i alla möjliga samman-
hang för att transportera livs-
medel på. 

– Inte ens 20 procent återan-
vänds, alla företag låter produ-

cera vad de behöver för sina 
egna behov. Om det finns ett 
centraliserat system för över-
vakning så skulle man genast 
se var pallarna behövs, och 
om det finns en utvecklad 
logistik så vet man var de 
närmaste pallarna finns.

Viktigt är att standardisera 
förpackningarna, till exem-
pel flaskor och burkar, så att 
de kan cirkuleras på inter-
nationell nivå. Då kan flödet 
styras på ett effektivt sätt till 
rätt ställe vid rätt tid.

Kött och bröd
Ett annat exempel är de 
köttlådor som slakterierna 
använder. Varje år ”försvin-
ner” cirka 300.000 köttlådor 
ur systemet i Finland – det 

motsvarar en långtradare 
per vecka.

– Det innebär att konsumen-
terna betalar onödigt mycket 
för köttet. Svinnet betyder ett 
prispåslag på cirka 3 miljoner 
euro på köttet per år.

Samma sak är det med bage-
riernas brödlådor och mejerier-
nas mjölklådor.

– Från mejerierna i Finland 
försvinner cirka 100 enheter per 
år. Enbart från Ålandsbagarn 
försvinner 500-600 lådor per år 
eftersom det inte fi nns någon 
systematisk uppföljning.

Och det betyder naturligt-
vis att bröd och mjölk prissätts 
onödigt högt eftersom det alltid 
är kunden som betalar i slutän-
dan.

Problemet på Åland är att 

alla enheter är så små att svin-
net inte märks så tydligt. Det är 
först när man ser helhetsbilden 
som man förstår betydelsen av 
ett organiserat system.

För miljön innebär en effektiv 
uppföljning och bra logistik att 
mindre material går åt till till-
verkning av emballage och att 
tur- och returtrafi k buntas ihop 
i stället för att bilar kör kors och 
tvärs i onödan. Stordriftsförde-
lar kan uppnås om systemet är 
gemensamt för många länder.

Enbart i Finland kan många 
miljoner euro sparas in i peng-
ar, och i EU-perspektiv handlar 
det om miljarder.

”Ett erkännande”
Krister Martell, som har ti-
teln kreativ chef och styrel-

seordförande i bolaget, är 
förstås stolt över att företa-
get finns med bland de slut-
liga kandidaterna.

– Vi är stolta över att ha 
kommit så här långt. Visst 
har vägen varit stenig under 
de fyra år som gått, men det 
här är nog ett erkännande. 
Vi har tänkt rätt och är på 
rätt väg.

 Retpack Solutions no-
minerades av ombudsman 
Jonny Mattsson vid Ålands 
företagarförening. Företa-
get har tidigare vunnit den 
åländska finalen i tävlingen 
Innofinland 2006 för utveck-
lingen av datasystemet.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Retpack Solutions datasystem
sparar både miljö och pengar

Nordiska rådets stora miljöpris kan gå till Åland i år

Det åländska bolaget 
Retpack Solutions är en 
av de nio kandidater som 
har gått till slutomgången 
i tävlingen om Nordiska 
rådets stora natur- och 
miljöpris i år.

– Ett erkännande, säger 
bolagets chef Krister A 
Martell.

� Respect Europe, Sve-
rige, för programmet Svante 
som ger olika verksam-
hetsgrenar en möjlighet att 
överblicka mängden utsläpp 
av växthusgaser.
� Retpack Solutions, 
Åland.
� Daniel Ehrnberg, Sve-
rige, för att ha utvecklat en 
ny princip för vågkraft som 
kan bli ett verktyg under 
omställningsprocessen från 
fossil till förnybar energi.
� Soren Jensen, Danmark, 
för Pendlarnätet där man 
kan få en gratis databas 
över pendlare för att främja 
samåkning med bil främst 
till och från jobbet.
� Miljöförvaltningen 
inom Stockholms stad, 
Sverige, för arbetet med 
energieffektivering och bytet 
av fossila bränslen mot för-
nybara. Staden har lyckats 
få ner koldioxidutsläppen 
trots befolkningsökning och 
målet är att vara fossilfri år 
2050.
� Marorka, Island, för 
utveckling och produktion 
av fl era system för energi-
styrning inom sjöfarten.
� Ravensoft Oy/Green 
Snapper, Finland, för it-
programmet Green Snapper 
som kan minska it-arbets-
stationers energiförbrukning 
med upp till 50 procent. Pro-
grammet säljs nu i Finland, 
Sverige och Storbritannien.
� Passivhuscentrum, Sve-
rige, för Alingsås kommuns 
projekt ”hus utan värmesys-
tem”.
� Sensus, Finland, för 
ett hustekniksystem som 
minskar energiåtgången för 
värme, kyla och ventilation 
i hus utan att investerings-
kostnaden blir nämnvärt 
högre.
Källa: Nordiska rådets 
hemsida

Fakta/De kan vinna

Priskandidat. Krister A 
Martell, kreativ chef och enda 
heltidsanställda inom utveck-
lingsföretaget Retpack Solu-
tions, är stolt över att företagets 
datasystem för returförpack-
ningar – som fl askor – fi nns med 
bland de slutliga kandidaterna till 
Nordiska rådets miljöpris 2008. 
Prissumman är 350.000 danska 
kronor, närmare 50.000 euro. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Vi är stolta över att ha kommit så här långt. 
Visst har vägen varit stenig under de fyra år 
som gått, men det här är nog ett erkännande. 
RETPACK SOLUTIONS CHEF KRISTER A MARTELL”
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I går hände det igen i Finland. 
En studerande i 20-årsåldern 
sköt mot sina studiekamrater 
i Kauhajoki och tände eld på 
skolan.

Carita Saku, skolpsykolog vid 
Kyrkby högstadieskola, säger 
att det är någon med en beteen-
destörning som gör sånt här. 

– I båda fallen som inträffat 
i Finland har de tagit bort sig 
själva efteråt så det blir också 
deras död. Normala ungdomar 
gör inte så här.

”De fl esta gör ingenting”
Saku säger att man ser samma 
mönster hos de ungdomar som 
utför dessa våldsdåd. Utanför-
skap är en faktor.

– Men det fi nns ganska många 
sådana människor och de fl esta 
gör ingenting.

I skolorna är man extra vak-
samma på personer som blir 
väldigt ensamma.

– I ett socialt sammanhang 
som skolan är upplevs det som 
ett personligt misslyckande att 
inte få vänner. 

Men Saku påpekar att det är 
så pass få gånger något liknande 
hänt att man inte kan dra några 
slutsatser. 

Inom aggressionsforskningen 
har man dock märkt att barn 

som har mycket aggressivitet i 
sig ökar sin aggressivitet med 
att se mycket våld.

– Det gäller att vara extra ly-
hörd om man har ett barn med 
mycket aggressivitet.

Hur ska man förklara för 
sina barn vad som hänt 
utan att de ska bli rädda 
för att gå till skolan?

– Var lyhörd. Prata inte mer om 
det än de frågar. Ljug inte. Man 
kan  inte ge garantier för att det 
inte händer, men säg att det inte 
var en frisk person som gjorde 
så här.

Om man förklarar mer än 
vad barnen frågar om får de 
nya saker att oroa sig för som 
de inte tänkt på tidigare. Saku 
tror att det säkert kommer att 
vara många barn som inte vå-
gar sova ensamma, men det 
är viktigt att man förmedlar 
att rädslan inte får inverka på 
livet.

–Försök förmedla att det kan 
fi nnas farligheter runt oss, men 
det mesta klarar vi av. Vi kan 
leva vidare.

Hur ska man göra med 
nyheterna på tv?

– Det beror på ålder. Ha tv:n av-
stängd själv hellre än att titta 
och säga åt barnen att gå bort. 
För yngre barn gör bilder det 
värre, äldre barn hittar nog 
bilderna själv. 

Kauhajoki kan kännas 
långt bort, men vid så-
dan här tillfällen känns 
det nära. Det är i samma 
land. Finns det krishjälp 
att få på Åland?

Carita Saku säger att händel-
sen kommer att tas upp i alla 
skolor. Efter Tusby Jokela fö-
rekom hot via Internet även 
mot åländska skolor.

– De var ogrundade, men kän-
des säkert häftigt för dem som 
gjorde det att kunna skrämma 
upp många. 

Krisplan   
Tragedin utspelades på en yr-
kesskola och den närmaste mot-
svarigheten på Åland är Ålands 
Yrkesskola. Rektor Lars Se-
lander säger att det inte fi nns 

någon beredskapsplan för att 
förhindra att något liknande 
skulle hända.

– Vi har krisplan för andra 
tragedier, som till exempel 
bilolyckor, men inget för det-
ta.

Han säger att frågan är vad 
landskapsregeringen som hu-
vudman har för intentioner.

Selander satt på möte när 
han blev informerad om det 
som hänt och på Yrkesskolan 
har man inte antagit andra 
åtgärder än att studiehandle-
daren informerat personalen 
som sedan vid behov informe-
rar de studerande.

Vad ska ni göra i skolan 
imorgon?

– Som efter Jokela, en tyst mi-
nut. Vi ska se vad utredningen 
visar, men på ett eller annat sätt 
ska vi ta itu med det.

Alltid till förfogande
Kyrkoherde Jan-Erik Karl-
ström säger att det alltid fi nns 
tankar som kommer upp i sam-
band med tragedier av det här 

slaget men man har inte utökad 
krisberedskap.

– Församlingens personal står 
alltid till förfogande.

Det händer att folk kontaktar 
en präst för att tala om det men 
det vanliga är att diskussionen 
kommer upp vid ett senare till-
fälle, vid till exempel en förrätt-
ning.

– Nu hände det här dagtid 
och folk är på arbetsplatsen och 
talar med sina arbetskamrater. 
Jag kommer precis från Lem-
böte där det pågår ett läger. 
Jag satt där en god stund och 
pratade och det kom tårar hos 
deltagarna.

Några särskilda åtgärder har 
man inte än.

– I morgon är det morgon-
mässa i St Görans kyrka och då 
fi nns det här med i förbönen.

Karlström betonar att om 
församlingen får signaler från 
skolor så ställer de upp med 
krishjälp.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Berätta inte mer än 
vad barnen frågar om

Skolpsykologens råd efter tragedin i Kauhajoki

– Normala människor gör 
inte så här.

Det är viktigt att betona 
åt oroliga barn och ungdo-
mar som frågar om dramat 
i Kauhajoki igår.

Skolpsykolog 
Carita Saku (bil-
den) ger rådet 
att svara på frå-
gor men berätta 
inget utöver det.

SKOTTDRAMAT I KAUHAJOKI  

� Skottlossningen i 
yrkesinstitutet började 
kort före klockan elva 
på förmiddagen. 
� Enligt Yle började 
en elev skjuta under 
en tentamen. Kring 
200 elever befann sig 
då i skolan.
� Kring klockan tolv 
uppgav polisen att 
det är möjligt att fl era 
personer dödats. 
� Förövaren be-
fann sig fortfarande 
i byggnaden och 
endast en skadad 
hade kunnat föras ut 
ur skolan. Polisens 
insatsstyrka som kall-
las Björnligan hade 
begett sig till Kauha-
joki.
� Kring klockan 
12.30 rapporterade 
Yle att polisen hittat 
förövaren inne i bygg-
naden. Han hade 
skjutit sig i huvudet 
och fördes till Tam-
merfors universitets-
sjukhus för vård.
� Kring klockan 
13.30 bekräftade 
myndigheterna att 
fl era personer dödats 
och skadats. Ingen 
dödssiffra gavs ut i 
det skedet.
� Kring klockan 14 
meddelade polisen 
att nio personer dö-
dats. Polisen misstän-
ker att alla var elever i 
yrkesinstitutet.
� Efter klockan 15 
framförde regeringen 
sina kondoleanser till 
dem som drabbats i 
skolmassakern. 
� Inrikesminister 
Anne Holmlund 
(saml) sade att 
polisen på måndagen 
förhört den misstänk-
ta gärningsmannen 
på grund av skjutvi-
deor som han lagt ut 
på nätet.
� Vid 15.30-tiden 
bekräftade polisen 
namnet på gärnings-
mannen för tidningen 
Ilta-Sanomat. Man-
nen avled tidigt på 
kvällen på sjukhuset. 
� Vid 18.30-tiden 
uppgav inrikesminis-
tern att skottdramat 
dittills hade krävt elva 
liv. (FNB)

Åtminstone elva 
personer omkom 
i skottdramat i 
Kauhajoki i går.

Händelse-
förloppet 
i Kauhajoki

� Finska inrikesministeriet 
rekommenderar allmän 
sorgfl aggning i hela landet 
i dag onsdag med anledning 
av skottdramat i Kauhajoki 
i går. Inrikesministeriet har 
uppmanat statens ämbets-
verk och inrättningar att 
sorgfl agga.  

Flaggningen inleds klock-
an 08.00 i dag och slutar vid 
solnedgången. (mt)

Sorgfl aggning
i hela landet

Ärkebiskopen tackar för-
samlingen i Kauhajoki och 
grannförsamlingarna för deras 
krisberedskap och för stödet 

till anhöriga och skolans per-
sonal. Detta meddelar kyrklig 
tidningstjänst. 

Ärkebiskop Paarma tackar 
också räddnings- och polis-
myndigheterna för samarbe-
tet. 

Han hoppas att övriga för-
samlingar, i likhet med Kau-
hajoki församling, ordnar bö-
nestunder och håller kyrkorna 
öppna också för enskild andakt. 

Man kan be med följande 
ord:

”Barmhärtige Gud, 
i denna stund vänder vi oss 

till dig
med våra frågor, vår rädsla 

och vår oväntade sorg.
Du ser till oss i barmhärtig-

het och kärlek. 
Skänk oss tillit
och ge oss mod att vila i din 

närhet.

Vi ber för alla dem som nu 
har drabbats av sorg och li-
dande. 

Skänk kraft för denna dag 
och för de dagar som ligger 
framför. 

Hjälp oss att handla rätt 
och ta hand om varandra.

Låt dina änglar vaka över 
dem som har dött.

Hjälp oss att tro att du tar 
hand om oss

och är nära oss i vår sorg.
Hör vår bön för Jesu Kristi 

skull.”

Alla församlingar minns off-

ren och deras anhöriga i sina 
förböner i gudstjänsten på sön-
dag. 

Biskop Gustav Björkstrand 
håller kvällens aftonandakt i 
Radio Vega kl. 19.20. 

Andrum onsdag (24.9) kl. 
6.55 hålls av pastor Jan Ed-
ström. Andakten sänds i repris 
kl. 8.53. Mera information om 
andakter i församlingarna fi nns 
på webbadressen:

http://evl.fi/EVLfi.nsf/Docu-
ments  (ka-f)

Ärkebiskop Jukka Paarma: Öppna kyrkorna för bön och sorg
Ärkebiskop Jukka Paarma 
säger att han är djupt ska-
kad och ger sitt deltagande 
med alla dem som berörs 
av skottdramat i Kauhajoki.

Han hoppas att kyrkorna 
runt om i Finlands hålls 
öppna för bön och sorgear-
bete.

Här hände det. Yrkesskolan i Kauhajoki timmarna efter massakern.  Foto: SANTTU HAKALA / LEHTIKUVA

LEDAREN: VAD ÄR DET FÖR FEL NÄR DETTA HÄNDER IGEN? SE SIDAN 19
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Gäster från USA i väst och Ja-
pan i öst och allt däremellan 
samlades i teknologiföretaget 
Infi cons nya industrilokaler i 
Mariehamn Norrböle vid invig-
ningen i går. 

Produktionen har varit i gång 
sedan i julas, men nu var det 
dags för högtidlig invigning. Lu-
kas Winkler, vd för Infi con ta-
lade om det lilla hobbyföretaget 
som blivit en del av det interna-
tionella Infi con. De senaste åren 
var tillväxten stor och behovet 
av större lokaler var tydligt.

Han nämnde också att invig-
ningen samlar folk från hela 
världen till Åland och det visar 
betydelsen hos den lilla fabri-
ken.

Efter tal från bland annat lan-
trådet Viveka Eriksson skålade 
man i champagne och avtäckte 
en gåva till den åländska enhe-
ten.

Börjar komma ifatt
Verksamheten fl yttade till loka-
lerna redan vid jul och perso-
nalen har haft fullt upp sedan 
dess.

– Vi börjar komma ifatt nu, 
säger Klas Sundbäck, som är 
anställd vid Infi con Åland. Vi 
hade normalt orderinfl öde un-
der fl ytten. så det var mycket 
att göra. Alla instrument mås-
te kalibreras efter fl ytten.

Men personalen verkar ta 
det med ro. Stämningen är 
god och skämten många där 
de står med Pommac-glasen i 
handen och skålar för de nya 
lokalerna. Snart är det dags 
att gå in och fortsätta arbeta.

Vad behövs det för 
utbildning för att jobba 
här?

– Vi lär oss på plats, säger 
Sundbäck. Det fi nns ingen an-
nanstans på jorden där man 
gör samma sak. Det betyder 
att vi inte har någon att fråga 
om vi undrar över något.

Men personalen har varit på 
studiebesök till Schweiz för att 
bekanta sig med huvudkonto-
ret.

– Och så var vi till Italien och 
åt pizza, skrattar Sundbäck.

Stämningen är hög, ” vi är 
som en familj” säger någon. 
Kanske det blir så när man är i 
en unik bransch?

Intern utbildning
 Grundaren Per Björkman sä-

ger att man skolar upp persona-
len internt.

– Vi har 4-5 personer på vår 
utvecklingsavdelning som är 
högt utbildade, de andra har vi 
skolat upp .

Inne i själva fabriken ser allt 
ut som en blandning mellan 
kemtvätt, storkök och laborato-
rium. Skoskydd och vita rockar 
tas på innan vi går in. 

– Allt får inte fotograferas, 
säger Per Björkman, vår guide 
men också aktiv styrelsemed-
lem i företaget.

Det som ser häftigast ut är 
hemligt. Flera av apparaterna 
är specialbyggda inom koncer-
nen eftersom det inte fi nns nå-
gon efterfrågan på marknaden 
för maskiner som tillverkar ett 
membran för tryckmätningsin-
strument.

– Vi skickar en del halvfabri-
kat till Liechtenstein, men de 
svåraste produkterna tillverkas 
här, säger Björkman. 

Den första oktober tillträder 
Johan Eriksson som ny vd för 
företaget. Han kommer från 

Optinova som kan ses som den 
närmsta motsvarigheten till In-
fi con på Åland.

– Nu ska jag lära mig jobbet, 
svarar han på frågan om vilka 
planer den nya vd:n har.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

Toppföretag i nya lokaler
Internationella gäster, 
lantråd och champagne in-
vigde Infi cons nya lokaler i 
Norrböle. 

1.000 kvadratmeter av 
högteknologi som är unik 
för Åland gömmer sig 
bakom en oansenlig fasad.

Vit rock och handskar. Jonas Jansson sitter och förbereder små delar för vidare behandling.

Diskret fasad. Infi con Ålands fasad i Mariehamn Norrböle 
är diskret, men bakom fasaden döljer sig ett framgångsrik historia.

Chefer. Per Björkman är 
en av grundarna och numera 
aktiv styrelsemedlem, Johan 
Eriksson tillträder som vd den 1 
oktober. I bakgrunden syns en 
del av den nya industrihallen.

Små fokuserade enheter ger 
bättre resultat för koncernen 
Infi con än stora produktionsen-
heter säger Lukas Winkler, vd 
för koncernen Infi com som in-
vigde de nya industrilokalerna 
för sin Ålandsenhet. Det gör 
enheterna mer fl exibla och mo-
tiverade enligt Winkler. 

Man har 14 enheter över hela 
världen. En stor världskarta 

med fem klockor ovanför ger en 
internationell touch åt Infi con 
Åland i Mariehamn Norrböle.

– Vi har satsat på en nisch-
marknad där vi har en liten 
nisch. Men den vill vi dominera, 
säger Lukas Winkler.

Kunskapen i huvudet
– Kunskapen sitter i människors 
huvuden och om vi vill fl ytta det 
så måste vi fl ytta människorna. 
Ingen vill fl ytta så vi behåller en-
heten här.

Hur blir det med trans-
portkostnaderna?

– ”It´s not a big deal”, det är 
ingen stor sak. Det är relativt 
små delar som ska transporte-
ras. Kommunikationen är ett 
större problem. Tyvärr kan man 

inte fl yga fram och tillbaka mel-
lan Åland och Liechtenstein . 
Men vi ska installera videokon-
ferensutrustning här för att för-
bättra utbytet.

Inom de närmsta åren under-
söker man marknaden i Indien, 
men annars har man inga ex-
pansionsplaner.

På frågan om varför det är 
mest män i mörka kostymer på 
invigningen säger Wikler att det 
inte är ett medvetet val. Det är 
en manlig bransch. 

– Det vore bättre för mångfal-
den att ha kvinnor med. Vi har 
heller ingen från Asien i högsta 
styret, men vi kan inte tvinga 
fram något.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

Kunskap räddade åländsk enhet
Koncernen Infi con har 
upptäckt att det är lättare 
att decentralisera än att 
centralisera. 

Den åländska enhe-
ten räddades tack vare 
att man värdesätter den 
kunskap som personalen 
besitter.

Hela världen och Åland. Lukas Winkler är vd på koncernen Infi -
con, som har en liten men viktig enhet på Åland. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

� huvudsätet i Schweiz, men 
har 14 olika enheter runt om i 
världen
� 23 anställda på Åland, 
cirka 800 anställda över hela 
världen.
� Infi con Åland bildades 1997 
när CCM instruments köptes 
upp av Infi con
� tillverkar mätinstrument som 
med hög precision kan mäta 
tryck. Mätarna används sedan 
av olika industrier, till exempel 
vid tillverkningen av datamin-
nen och platteven.

Fakta/Infi con

� Polisen rapporterar om fl era 
stölder som begicks under förra 
veckan. I Godby Finström har 
någon under torsdagen eller 
fredagen brutit sig in i ett före-
tag och stulit växelkassan. På 
Havsgatan i Mariehamn för-
svann en plånbok samt en mo-
biltelefon från en parkerad bil 
på fredagseftermiddagen. En 
annan parkerad bil fi ck påhäls-
ning på förmiddagen i söndags 
när någon snodde en väska som 
innehöll bland annat plånbok 
och mobiltelefon.

Vidare har två cyklar olovligt 
brukats. I det ena fallet handlar 
det om en Helkama Ainotar 
som tagits från Hemåkersgränd 
medan det i det andra fallet rör 
sig om en blå Tunturi från Torg-
gatan 12. (mt)

Flera stölder
runt Åland

� Mariehamnsliberalerna hade 
ett seminarium ombord på Vi-
king Lines m/s Rosella i lördags 
med ett 30-tal deltagare. Där 
konstaterades bland annat att 
gruppen stöder fortsatt årligt 
kommunalt bostadsbyggande i 
Marstads regi. En av anledning-
arna är behovet av arbetskraft 
och många infl yttade väljer att 
bo i Mariehamn. I dag handhar 
Marstad omkring 500 lägenhe-
ter.

”Köerna till de kommunala 
bostäderna är långa, och staden 
bör kontinuerligt kunna erbju-
da bostäder, eftersom hyreshus-
byggandet i privat regi inte tar 
fart”, skriver Mariehamnslibe-
ralerna i ett pressutskick.

Liberalerna sa även att man 
stöder en fortsatt avgiftsfri lo-
kaltrafi k. Vidare konstaterade 
man att den procentuella ande-
len av stadens hela budget som 
tillfaller kultursektorn har mins-
kat och är längre än på många 
andra håll, ”vilket kanske kan 
vara bra att beakta när stadens 
förutsätts aktivt delta i kulturut-
budet inte minst när KK-huset 
står färdigt och stadens 150-år-
sjubileum och bibliotekets 20 
årsjubileum står inför dörren.”

En samordning och central 
information vad gäller evene-
mang behövs också inte minst 
med tanke på turistlivet. Tra-
fi kfrågor, småbåtsplatser och 
skolfrågor ägnades också en 
lång diskussion.  Den omtalade 
skolmaten får bra betyg och får 
i Mariehamn en något högre 
peng per elev än på andra håll. 
(mt)

Stadsliberaler 
stöder 
Marstads 
bostäder

� En person är misstänkt för 
äventyrande av trafi ksäkerhe-
ten. Föraren bakom ratten på 
en personbil färdades i måndags 
i Jomala Dalkarby och åkte fast 
i en poliskontroll.

Hastighetsmätaren visade 109 
kilometer i timmen trots att det 
rådde 70 på sträckan. (mt)

Körde för snabbt
genom Dalkarby

� Två cyklar har rapporterats 
stulna. Från Tistelgränd har 
någon tagit en treväxlad, ljus-
blå Helkama och från Nygatan 
har någon stulit en guldfärgad 
GT DJ Ruckus.

� Staketet som omgärdar 
Mariehamns fl ygfält i Joma-
la har utsatts för åverkan. Ett 
hål har klippts upp i stängslet 
och brottet rubriceras som 
skadegörelse.
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Det är oklart vad som hände 
ombord på ms Mariella på 
måndagsnatten. Klart är dock 
att en misstänkt våldtäkt ägt 
rum och utredning pågår.

Offret är en 15-årig flicka 
från Sverige som saknar sig-

nalement på våldtäktsman-
nen.

– Hon kan inte ens säga var 
det hänt, säger Viking Lines 
tekniska direktör Tony Öh-
man.

Inga uppgifter fanns heller 
på tisdagen om fl ickan har va-
rit berusad och därför saknar 
uppfattning om vad som hänt. 
Hon fördes i land i Helsing-
fors på tisdagsmorgonen.

– Hon fördes till sjukhus 
tillsammans med sin mamma, 
efter det kan händelsen klar-
läggas. Men fl ickan var väldigt 
upprörd, så det fi nns inga tvi-

vel på att något har hänt, sä-
ger Öhman.

Ingen kontroll
Polisen i Helsingfors mötte 
upp mor och dotter, men har 
inte granskat passagerarna vid 
landstigning.

– Eftersom signalement sak-
nades var det ingen kontroll.

Ombord fi nns mängder med 
övervakningskameror och ma-
terialet ska nu ses över.

– Vår förhoppning står till 
det, säger Tony Öhman.

MALIN TILLSTRÖM
malin.tillstrom@nyan.ax

15-åring våldtogs på Mariella
En 15-årig svensk fl icka 
uppges ha blivit våldtagen 
ombord på Viking Lines 
m/s Mariella natten till 
tisdagen. 

– Flickan har inget signa-
lement på förövaren, det 
gör fallet svårt, säger Tony 
Öhman, teknisk direktör.

Våldtäkt. En misstänkt våldtäkt skedde ombord på m/s Mari-
ella natten till i går.  Foto: VIKING LINE

Nya Åland skrev förra veck-
an om landskapsrevisorer-
nas kritik mot att jobbet inte 
fungerar som det ska inom 
revisionsbyrån på grund av 
motsättningar mellan de två 
tjänsteinnehavarna Agneta 
Mannberg-Jansson och Leif 
Holländer.

Därför, säger ryktet, kan 
det bli aktuellt med en om-
fl yttning.

Förnekar
Men Viveka Eriksson, parti-
ledare för liberalerna och lan-
tråd med det yttersta ansvaret 
för personalfrågor inom land-
skapsregeringen, förnekar att 
sådana samtal har förts eller 
förs.

– Något sådant har inte kom-
mit till min kännedom och jag 
har inte deltagit i något möte 
där en sådan diskussion skulle 
ha förts.

Ryktet säger att Gunnar 
Jansson, som ju drog 
mycket röster i lagtings-
valet och på det sättet 
bidrog till att liberalerna 
blev det största partiet, 
kan ha ställt ett sådant 
krav för att hans hustru 
ska få arbetsro?

– Det stämmer inte heller. 
Gunnar Jansson har absolut 
inte ställt något sådant krav.

”Inte partipolitik”
Viveka Eriksson ser inga som 
helst politiska eller partipo-
litiska kopplingar i det här 
ärendet – motsättningarna på 
revisionsbyrån aktualiserades 
innan den nuvarande land-
skapsregeringen trädde till.

– Det här är en fråga som 
förvaltningen jobbar med. 
Ärendet ligger på förvalt-
ningschefens bord och det är 
han som ska hitta förslag till 
lösningar. Jag vill inte före-
gripa hans utredning.

Hon påpekar att landskaps-
revisorerna bland annat har 

efterlyst en revision av ÅHS.
– Den enda politiska signal 

vi gett i det här ärendet är att 
förvaltningen långsiktigt ska 
strukturera om och titta på 
arbetssituationen inom revi-
sionsbyrån.

Oförstående
Också Gunnar Jansson ställer 
sig helt oförstående när Nya 
Åland frågar honom.

– Det stämmer inte. Jag har 
inte varit med överhuvudta-
get där sådana diskussioner 
skulle ha förts. Det verkar ju 
helt otroligt att någon har vis-
kat något sådant i Nya Ålands 
öra – nu måste jag nog ta reda 
på vad det här handlar om, sä-
ger han.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Partiledaren Viveka Eriksson: Ryktet stämmer inte

Liberaler förnekar samtal
om fl ytt på revisionsbyrån

Oförstående. Gunnar Jansson, liberalernas röstmagnet i valet 
förra hösten, förnekar att han på något sätt skulle ha blandat sig i 
arbetssituationen på revisionsbyrån.  Arkivfoto: FREDRIK TÖRNROOS

Nya Åland har nåtts av 
ett rykte om att det pågår 
samtal inom liberalerna 
om att fl ytta internrevisorn 
Leif Holländer till någon 
annan post för att ge 
ledande revisorn Agneta 
Mannberg-Jansson ar-
betsro.

– Det stämmer inte, 
säger partiledaren Viveka 
Eriksson.

Tvåmansbyrå. Landskapets revisionsbyrå fi ck nyligen kritik av landskapsrevisorerna för att jobbet enligt dem inte sköts som det 
ska skötas.  Foto: JONAS EDSVIK

Lantrådet Viveka 
Eriksson, liberalernas 
partiledare.

I går hölls ytterligare ett möte 
mellan förvaltningschefen och 
revisorerna Agneta Mann-
berg-Jansson och Leif Hol-
länder.

– Det var ett av fl era möten 
i raden. Vi ska sannolikt ha 
ytterligare ett möte, svarade 
Arne Selander på Nya Ålands 
fråga.

”Det hör förstås ihop med 
kritiken från landskapsreviso-
rerna”, säger han.

– Målet är att få en revi-
sionsbyrå som fungerar.

Omplacering?
Är en omplacering aktu-
ell?

– Det vill jag inte kommen-
tera.

Ska landskapets tjänste-
delegation kopplas in?

– Det fi nns en tjänstedelega-
tion, ja, men jag kan inte sva-
ra på frågan. Diskussionerna 
är i ett sådant skede att jag 
inte kan säga något eftersom 
det kan störa den pågående 
processen. Jag hoppas att det 
fi nns en lösning inom en må-
nad.

ANNIKA ORRE

Möten hålls nu
med revisorerna

Förvaltningschef Arne Selander.

Förvaltningschef Arne Se-
lander är redan i full gång 
med att hantera samar-
betsproblemen mellan de 
två internrevisorerna på 
landskapets revisionsbyrå.

� Paf erbjuder vadslagning om 
när vintern anländer till Marie-
hamn. Spelbolaget gissar på att 
det är minst troligt att vintern 
kommer till staden någon gång 
under perioden 1-10 december. 
Skulle den ändå göra det kan 
spelare få över tio gånger insat-
sen tillbaka. Ska man lita på Paf 
blir det inte vinter förrän efter 
årsskiftet vilket ger blott 1,5 
gånger pengarna tillbaka.

– Men ovissheten är förstås 
stor. Den globala uppvärmning-
en är en faktor som påverkar 
vinterns ankomst och de senas-
te åren har vintern låtit vänta på 
sig, säger vadsammanställaren 
Anders Sims.

Dygnsmedeltemperaturen 
måste ligga på under noll gra-
der i minst fem dygn för att räk-
nas som vinter. Alla odds fi nns 
på Pafs hemsida och där går det 
också att spela på vinterns an-
komst till Stockholm och Hel-
singfors. (mt)

Vadslagning om
åländsk vinter

� POLITIK. Lagtingsledamot 
Barbro Sundback (s) har läm-
nat en enkel fråga till land-
skapsregeringen med anledning 
av läkarsituationen på norra 
Åland som hon benämner som 
långt ifrån tillfredsställande 
med tjänster som länge varit 
obesatta.

Frågan lyder: ”Vad tänker 
landskapsregeringen göra för 
att få till stånd en fungerande 
läkartjänst inom hälsovården 
på norra Åland?”. (mt)

Enkel fråga
om hälsovård

� Restaurang Seagram i Föglö 
Degerby, som specialiserat sig 
på fi skbord, hyrs ut från och 
med 1 oktober. Nya krögare blir 
särboparet Anne Hage, infl yttad 
från Sverige och Linte Florin, 
infl yttad från Rumänien.

– De ska köra på i samma stil. 
Jag hjälper till i början, men i 
vår eller till sommaren ska jag 
vara lite ledig. Efter 16 somrar 
är det dags, säger Albert Hovi 
som lämnar över.

Sedan tidigare har han sålt 
gästhamnen med servicehus 
och simhall till Lennart Nord-
lund. (mt)

Fiskerestaurang
Seagram hyrs ut

� Polisen upptäckte en fordons-
skatteförseelse när en person 
framförde sin bil i Ämnäs utan 
att betala skatt. Samma brott har 
en person gjort sig skyldig till på 
Ålandsvägen. I Gottby framförde 
en personbil en paketbil trots att 
körrätten var indragen.

� EU-kommissionen har be-
gärt tilläggsuppgifter om land-
skapets hantering av skördeska-
deersättningarna efter det stora 
skyfallet över Eckerö och Ham-
marland sommaren 2007.

De drabbade jordbrukarna 
fi ck räntestöd för lån av land-
skapet, men i juni i år fattade 
landskapsregeringen ett prin-
cipbeslut om hur räntestödet 
skulle kunna omvandlas till en 
regelrätt ersättning. 400.000 
euro fi nns anslaget för skörde-
skador.

 Inga pengar har ännu beta-
lats ut eftersom beslutet inte är 
förankrat på EU-nivå. Kommis-
sionen vill bland annat försäkra 
sig om att inga stora lantbruks-
företag, sådana som har fl era 
hundra anställda, inte får del av 
stödet.

EU frågar 
om skörde-
skadorna
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ALVAR

Dagens namn

Gratulerar  50 år

Gratulerar 60 år

Vi firar  1-15 år

   TACK

   GUDSTJÄNSTER

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax
Telefon: 528 451

Ett stort tack till alla som
med blommor och inbetal-

ningar hedrat minnet av
vår älskade

Aili Humell
och deltagit i vår stora sorg.
Ett speciellt varmt tack vill
vi rikta till hela personalen
på Odalgården och Hem-
sjukvården för den goda

vård ni gav mamma under
hennes sista år.

De anhöriga

Ett hjärtligt

TACK
för all uppvaktning
på min 85-årsdag

Torsten

Ett hjärtligt

TACK
för all uppvaktning
på min 100-årsdag

Margit Englund

JOMALA
FÖRSAMLING

Torsdag 25.9 kl 19 Ålands 
kyrkosångarkrets övning i 
Olofsgården.

Söndag 28.9 kl 11 Hög-
mässa (N); S-L Enqvist, H 
Östman 

Onsdag 1.10 kl 15.15 
inskrivning till skriftsko-
lan i Olofsgården

Ett varmt tack till alla 
som på olika sätt  hedrat 

minnet av vår käre

Anders Björklund

Barnen med familjer

Ett hjärtligt

TACK
för den stora överraskande 

uppvaktningen på 
min 80-årsdag.

Gunnel Holmström

   TACK

   TACK

   TACK

   TACK

Jona Harju i Lemböte fyller 1 år 
i dag den 24 september. Många 
kramar till Jona kommer från 
mamma, pappa och storebror.

Kevin Blomqvist i Mariehamn 
fyller 2 år i dag den 24 septem-
ber. Kevin gratuleras av far-
mor och farfar.

Chanelle Karlsson Sund Hulta 
fyller 10 år i dag den 24 sep-
tember. Hon gratuleras av 
Sarah,Robin, mamma och pap-
pa.

ANDERS 
HELLSTRÖM
Namn: Anders Viking Hell-
ström.
Född: den 26 september 1958 i 
Saltvik.
Bor: i Dallas, Texas, USA.
Yrke: Merkonom. Jobbar nu på 
ett lager.
Intressen: idrott i allmänhet och 
fotboll i synnerhet. Musik, gillar 
att lyssna på pop och country 
från 1970-talet. Läser någon 
bok ibland, helst svenska deck-
are. Gillar också att resa och se 
nya intressanta platser.
Familj: fru Kathy.
Firar: skall försöka hitta på nå-
got skoj helgen efter födelseda-
gen. Planerar att hitta på något 
trevligt för släkt och vänner näs-
ta gång vi kommer till Åland

GUNNAR
BJÖRKVALL
Namn: Gunnar Eliel 
Björkvall.
Född: 1 oktober 1948 i 
Saltvik.
Bor: i Mariehamn.
Yrke: jobbar inom Eckerö-
koncernen som redovis-
ningschef för Birka Cargo
Intressen: är allmänt intres-
serad av sport och att resa. 
Familj: hustru Birgitta, bar-
nen Luisa och Jonatan.
Firar: födelsedagen firas 
med familjen på Kreta. 
Eventuellt blir det en 
gemensam sommarfest till-
sammans med hustrun.

� �  Ahveniset: Suomenkielinen 
lastenkerho alkaa 27.9  kello 12-14 
St. Mårtensgådenilla. Kaikki 3-6 
–vuotiaat mukaan! Teemoina ovat 
numerot ja kellonajat askartelun, 
leikkien, pelien ja mukavan yh-
dessäolon parissa. Ohjaajina Maria 
Kaunismaa ja Terttu Santamala. 
Ilmoittautumiset Tertulle, puh. 0400 
337 316. Kerho on ilmainen yh-
distyksen jäsenille, muille 5e /kerta. 
Syksyn seuraavat kerrat ovat 25.10. 
kello 14-16 ja 29.11. kello 12-14. 
Tervetuloa!
Den fi nskspråkiga barnklubben 
samlas igen lördag 27.9 kl 12-14 på 
St. Mårtensgården. Alla 3-6 –åringar 
med! Som teman har man numror 
och klockslag med lek, pyssel, 
spel och trevligt samvaro. Ledarna 
är Maria Kaunismaa och Terttu 
Santamala. Anmälningar till Terttu, 
tel. 0400 324 053. Klubben är gratis 
för medlemmar, annars 5e/gång. 
Höstens följande möten äger rum 

25.10 kl. 14-16 och 29.11 kl. 12-14. 
Välkomna!

� �  Barnskötare: Barnskötarträff 
onsdag 24.9 kl 19.00 på Ängsback-
en (fd Backebergs daghem.)

� �  Folkhälsan i Eckerö: 
Motionsdansen börjar på Ekeborg 
fredag 26.9 kl 19.30. Buggen en 
halv timme före kl 19.00.

� �  Folkhälsan i Finström: Mo-
tionsdansen på Karl Ers i Bjärström 
börjar onsdag 24.9 kl 19.30. Alla 
hjärtligt välkomna!

� �  Fornföreningen Fibula: 
Talka i Vikingabyn på onsdag 24.9 kl 
18:00. Välkomna.

� �  Godby Rotaryklubb: 
Veckomöte torsdag 25.9 kl 17.30 
på Hotell- och Restaurangskolan. 
Program; Filmvisning om besöket till 
Kobba Klintar 2007. 

� �  Hälsofrämjandet på Åland: 
Reseträff för alla Azorernavandrare 

tisdag 30.9 kl 18.00 i Ålands Mu-
seum, fi lmsalen. Ta era foton med!

� �  KHS Föräldraförening: 
Årsmöte i bibliotektet i Mariehamn 
torsdag  9.10 kl 19.00. Stadgeenliga 
förhandlingar, därefter går vi ut och 
äter till självkostnadspris. Välkomna.

� � Mariehamns församling: 
Barnmusiken i Mariehamns för-
samling har satt igång för terminen. 
Babymusik för famnbabysar tisdagar 
kl 10 på St Mårtensgården i Strand-
näs, babymusik för gående barn ca 
1-3 år på Margaretagården tisdagar 
kl 13 och för de större barnen ca 3-6 
år fi nns Klapp och klang torsdagar kl 
17.45. Välkomna! Lena.

� �  Mariehamns marthafören-
ing: Kyrkogångssöndag  28.9 kl 
11.00 till Sunds kyrka. Efter högmäs-
san kyrkkaffe i Godby hotell, anm. till 
Ann-Lis tel. 35 457 senast 25.9.

� �  ”Nybyggarne”: Sammanträ-
de onsdag 24.9 kl 13.00 i modell-
stadslokalen.

� �  Power Club & Teen SMART: 
Kickoff för föreningens medlemmar 
26.9 kl 17.30. Gratis aktivitet för 
årets nya medlemmar. Se hemsidan 
för mer info!

� � Steinerpedagogikens vänner 
på Åland: Föreläsning lördag  28.9 
kl 13.00 i Stadsbiblioteket. Ulla Lax-
en, förskolepedagog och författare, 
talar om: ”Genom härmning skapas 
leken och livet”. Alla välkomna, 

både pedagoger, föräldrar, far- och 
morföräldrar!

� �  Vårt Hjärta: Välkommen på 
medlemsmöte tisdag 30.9 i Strand-
näs högstadieskola kl 18.30 med 
föreläsning och diskussion om hur vi 
ska hitta en balans i tillvaron där bl 
a också egen tid ingår. När, hur och 
varför kan vi behöva vägledning för 
att nå dit? Föreläsare, sjuksköterska 
Anki Jansson, vid ÅHS livsstilsmot-
tagning. Även andra intresserade är 
välkomna.

� �  Zhineng qigong: Grund-
kurs i Zhineng qigong 27-28.9. För 
anmälan och information ring Sonja 
17 889 eller Bitta 0457 342 1927.

� �  ÅBSK: Utställningsträning 
onsdag 24.9 kl 18.00 på plan. Frå-
gor, ring Gudrun 0457-343 1490.

� � Ålands Marthadistrikt: 
Styrelsemöte tisdag 30.9 kl 10.00 på 
kansliet, Styrmansgatan 10.

� �  Ålands Nykterhetsförbund: 
Styrelsemöte måndag 29.9 k.19.00,  
Skarpansvägen 28.

� �  Ålands Synskadade: 
Rehabiliteringshandledare Carina 
Willberg besöker Åland tisdag 7 till 
och med torsdag 9.10. Den som vill 
träffa henne kan ta kontakt på tele-
fon 02 251 9076 eller mobiltelefon 
040 511 3346 eller på e-post carina.
willberg@fss.fi 

Kom ihåg

Nya Åland kontaktades av en 
läsare som velat vara med i 
Leader Åland men fått svaret 
att privatpersoner inte kan bli 
medlemmar. 

– Vem har hon då talat med, 
undrar ordförande Mikael 
Lindholm. Vi beslöt på vårmö-
tet att även privatpersoner kan 
bli medlemmar mot en sym-
bolisk summa på 5 euro. Vi är 
öppna för alla intresserade.

Privatpersoner, byalag, or-
ganisationer och kommuner 
utgör vanligen medlemmarna i 
föreningarna. Medlem får man 
vara mot en avgift, som går till 
att upprätthålla föreningens 
administration. 

De 20.000 euro som beviljats 
för Leader Åland ska inte an-
vändas till projektbidrag utan 
till att utarbeta hemsidan och 

den administration och de 
blanketter som behövs.

Leader Åland håller ett öp-
pet möte för alla i månadsskif-
tet oktober-november och då 
ska en ny styrelse utses. 

Mycket att göra
Inför årsskiftet fi nns mycket 
kvar att göra. Då slutar konsul-
ten Roger Silfver sitt uppdrag 
för Leader Åland och den sty-
relse som utses är åtminstone 
delvis ny . 

För tillfället lägger styrelsen 
upp en strategiplan som ska 
lämnas in till landskapsreger-
ingen den sista september. 
Man ska även annonsera efter 
en person som mot timersätt-
ning kan göra upp en hemsida, 
utforma ansökningsblanketter 
och informationsbroschyrer.

– Det blir för mycket för sty-
relsen. Sommaren har ställt till 
det. Det blev tajtare om tid än 
vad som skulle behövts. Det har 
varit svårt att få ett beslutfört 
styrelsemöte. Folk är ute och 
reser och själv har jag haft fullt 
upp med mitt turistföretag.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Hektisk höst för Leader Åland
EU-projektet Leader Åland 
sparkar igång vid årsskif-
tet om föreningens ordfö-
rande Mikael Lindholm får 
som han vill. 

En ny styrelse ska utses 
på ett öppet möte och 
även privatpersoner är 
välkomna att ingå.

Välkomnar alla.  Leader-föreningens ordförande Mikael 
Lindholm välkomnar alla. Snart hålls ett öppet möte då ny styrelse 
väljs.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

En bra lön kommer först på 

sjätte plats, visade den utred-
ning som gjort på uppdrag av 
försäkringsbolaget Pensions-
Fennia. Viktigare än lönen är 
också att arbetet är tillräckligt 
utmanande och att relationerna 
mellan förmannen och de an-
ställda är goda. En klar majori-
tet av kvinnorna i medelåldern 
anser att arbetsgivaren har ett 
stort ansvar för de anställdas 
välmående och livskvalitet.

Enligt undersökningen anser 
sig var fjärde fi nländsk kvinna i 
åldern 40–60 år leva nästan ett 
drömliv. De här kvinnorna är 
dock ofta företagare, direktörer 
eller högre tjänstemän.. Cirka 
var sjunde kvinna är i sin tur 
inte nöjd med sitt liv.

Kvinnorna anser att hälsa och 
familj är de viktigaste förutsätt-
ningarna för ett bra liv. Efter 
det kommer arbete, god eko-
nomisk situation och mänskliga 
relationer.

– Kvinnorna är i genomsnitt 
lyckligare än männen, säger 
Kari Nars, som är doktor i 
ekonomiska vetenskaper. En 
viktig faktor är att kvinnorna 
har ett bättre sinne för pro-
portioner än männen. Män-
nen ställer upp orealistiska 
mål och blir bittra när de inte 
kan uppnå dem.

Undersökningen visar att 
höga inkomster och förmö-
genhet är viktigare för männen 
när man mäter lycka.(FNB)

Lönen är inte det viktigaste för kvinnor
HELSINGFORS. En bra 
lön är inte den viktigaste 
orsaken till att medelålders 
kvinnor trivs på sina arbets-
platser. Kvinnor i åldern 
40–60 år värdesätter istället 
ett bra arbetsklimat, me-
ningsfulla arbetsuppgifter 
och möjligheten att påverka 
arbetets innehåll.
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OBS! Det händer

Internationella 
Skolmjölksdagen

onsdagen den 24 september

För att fira dagen så bjuder vi på mjölken 
till skolorna onsdagen den 24 september.

Skolmjölkens dag firas runt om i världen för att understryka
vikten av att våra barn serveras mjölk till lunchen i skolan.

Mjölk och mjölkprodukter är en viktig del av kosten.
Mjölkprodukter ger mångsidig näring och har särskilt stor
betydelse som kalcium- och D-vitaminkälla för alla åldrar.

Broschyrerna “Pojkar & mat” samt “Flickor & mat”

distribueras till skolorna för utdelning till samtliga 
högstadieelever. Åk 1 - 6 får broschyren 
“Vältuggad information för tändernas bästa”

ÅL
AN

DS
TID

NIN
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N

www.nordea.fi

Information om vardagsskattefrågor i
Ålands Hotell- och Restaurangskola

tisdag 30.9 kl. 17.30

”Skattar bäst som
skattar sist”

Föreläsare i panelform är Caroline Törnqvist, chefsju-rist Nordea Privat, Sverige samt jurist Anna Eskelin-
Heino, Nordea Private Banking, Helsingfors. Sommoderator och debattledare fungerar kontorsdirektör
Jan-Erik Rask. 

Program:
Del I, kl. 17.30–ca 19.00:• Kapitalbeskattning: bl.a hur beräknas anskaffningsutgifter och vinst.• Arvs- och gåvoskatt, förmögenhetsskatt m.m.
PAUS med servering av kaffe och smörgås

Del II, kl. 19.30–21.00• Dubbelbeskattning, t.ex gällande pensions inkomster frånSverige till Åland• Behandling av arv samt förskott på arv.• Samboförhållanden, fördelar, nackdelar, påföljder

Anmäl ditt deltagande till vår infodisk i Mariehamn, tel.533 237 eller till Nordea Godby, tel. 533 257 senast freda-
gen den 26 september alternativt per e-post till Din egenkundrådgivare: fornamn.efternamn@nordea.fi

Specialstämpling på

Hällö brygga i Geta

lördagen den

27 september

kl. 7.30-9.30

Välkommen!

SPECIALSTÄMPLING

POSTEN ÅLAND, FRIMÄRKEN
PB 100, 22101 MARIEHAMN
TEL. 636 639, FAX 636 608
www.posten.ax
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Vi har blivit mormor och morfar till vårt elfte barnbarn, hälsar det här 
paret. Ebbe föddes 5 augusti i Trollhättan. Han vägde 3.340 g och 
var 50 cm lång. Föräldrar är Emma och William Fransson. Med på 
bilden är storebror Hugo, som är 3 år. Morföräldrar är Chatharina och 
Roine Mattsson i Mariehamn.  Foto: PRIVAT

ONSDAG 24.9
ALLSÅNG
� �  Rönngården, Jomala kl. 
13.30. Allsång med Uffe, Sture 
och Christer. Kaffeservering.

BIO
� �  Bio Savoy kl 18.00. 
Mamma Mia.
� �  Bio Savoy kl 20.30. The 
Dark Knight. F-13/11.

FÖRELÄSNING
� �  Stadsbiblioteket kl 
18.30-20.00. ”Det handlar om 
rätt”. Lotta Angergård berättar 
om vardagslivet för palestinier på 
Västbanken i Israel. Amnestys 
ålandsgrupp informerar om läget 
för sina samvetsfångar där.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben kl 
22.00. Dj Tony.
� �  Parks bar kl 22.00. Jonas 
”Plonke” Eriksson.

TORSDAG 25.9
BIO
� �  Bio Savoy kl 18.00. 
Mamma Mia.
� �  Bio Savoy kl 20.30. 
The Dark Knight. F-13/11.

BINGO
� �  Paf Casino kl 19.00. 
IFK bingo.

FOLKDRÄKTS-
PRESENTATION
� �  Ålands museum kl 
18.00. I samband med 
utställningen om de åländska 
folkdräkterna presenteras 
Finström och Sund.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar-dj.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Jonas ”Plonke” Eriksson.
� �  Dinos bar kl 22.00. 
Made in Thailand.

UTSTÄLLNING
� �  Medimar kl 18.00-20.30. 
Extra öppet för att se utställning-
en ” Du och Jag ” målningar av 
Catja och Tiina Barck.

Vårt hjärta inbjuder sina medlemmar, 
och även andra intresserade, att delta i 
information och diskussion tillsammans 
med föreläsare Anki Jansson, sjuk-
sköterska vid ÅHS:s livsstilsmottagning 
den 30 september kl 18.30 i Strandnäs 
högstadieskola.
Det meddelar verksamhetsledare An-
nette Bergbo i Vårt hjärta pressen.
Föreläsningen handlar om konsten att 
skapa en balans i tillvaron. Där ingår 
fl era viktiga faktorer och kanske den 
svåraste av dem alla att inordna: egen 
tid. Anki Jansson möter i sitt jobb män-
niskor som behöver förändra sin livsstil 
på något sätt så att hälsan inte kommer 
till skada. Hon känner till varningssigna-
lerna för när det är dags att tänka över 
livssituationen och hon vet också vad 
som händer om man inte tar sådant på 
allvar, när den inre stressen börjar pro-
ducera stresshormoner i kroppen utan 
att vi alls är medvetna om det. (ka-f)

Vårt hjärta lär ut balans
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466 ”

Titanics öde speglas nu i en 
utställning på Ålands sjöfarts-
museum. Utställningen är ett 
samarbete mellan museet och 
Ålands emigrantinstitut och ur-
sprunget är en utställning från  
Migrationsinstitutet i Åbo.

Museichef Hanna Hagmark-
Cooper berättar att det var Eva 
Meyer på emigrantinstitutet 
som tog initiativet till utställ-
ningen och att det också är hon 
som lagt ned ett stort arbete på 
att översätta den ursprungligen 
fi nska texten till svenska. Meyer, 
som just nu befi nner sig på resa 
i Alaska, kunde inte vara med 
när utställningen presenterades 
i går.

Med var däremot Erik Lind-
holm, ordförande i föreningen 
för Ålands emigrantinstitut, 
och Bertil Lindqvist som är vice 
ordförande. Med var även Ma-
ria Enckell, som arbetat med 
utställningen tillsammans med 
Eva Meyer. Maria Enckell har 
under senare år engagerat sig 
mycket i emigranternas öden. 
Det var också hon som, till-
sammans med Eva Meyer och 

emigrantinstitutet, gjorde ut-
ställningen  kring ålänningar i 
Alaska som visades på Ålands 
museum.

Tre ålänningar
Maria Enckell berättar att det 
centrala i den utställning som 
nu visas på sjöfartsmuseet är 
presentationen av de tre ålän-
ningarna som var med om Tita-
nics förlisning och som alla om-
kom, utöver den nämnde Karl 
Ivar Sven Berglund från Sund, 
Finby, även Alfred Ossian Gus-
tafsson från Kökar Karlby och 
Ida Sofi a Strandberg från Fin-
ström Godby. Alla tre var 1912 
unga människor i sina bästa år.  
Ida Strandberg var född 1889, 
Karl Berglund 1890 och Alfred 
Gustafsson 1892.

Man har letat fram uppgifter 
om de tre i kyrkböcker, arkiv 
och tidningslägg  och försöker 
ge en bild av vilka de var. Enligt 
Maria Enckell har en ambition 
dessutom varit att berätta även 
om de efterlevande till de om-
komna, de som sörjde dem 
hemma på Åland.

Hanna Hagmark-Cooper sä-
ger för sin del att avsikten med 
utställningen inte är att skapa 
sensation.

– Det handlar om unga ålän-
ningar som ger sig ut i livet med 
stora förväntningar men som 
aldrig kommer fram.

”Havet är stort”
Maria Enckell tycker också att 
utställningen fungerar som en 
påminnelse om andra sjöka-
tastrofer, bland annat Estonia 
som ju ligger oss nära i tiden.

– En påminnelse om att havet 
är stort, säger hon.

På frågan om varför Titanics 
undergång fått en sådan ge-
nomslagskraft trots att det skett 
många andra stora sjöolyckor, 
svarar Enckell:

– Orsaken är nog att det 
handlade om en lyxångare, att 
den var ute på sin jungfruresa 
och att den på förhand hade ut-
målats som osänkbar.

Mor och fem barn
Med på Titanic var 63 fi nlän-
dare, av dem omkom 43 medan 
20 räddades. Alla fi nns listade i 
utställningen och man kan no-
tera att påfallande många av 
dem, liksom ålänningarna, var 
unga människor. I listan över 
omkomna kan man bland annat 
stanna upp inför namnet Panula 
från Ylihärmä i Österbotten. 
En 41-årig mor och fem barn 
mellan 1 och 16 år fi nns bland 
de omkomna.

Katastrofen krävde omkring 
1500 liv. Av passagerarna räd-
dades 711. Av dem var  296 
kvinnor, 146 män och 57 barn. 
Av besättningen räddades 212, 
varav 20 kvinnor.

Välkänt är att räddningen på 
Titanic också var en klassfråga. 
Av passagerarna i första klass 
räddades 60 procent, av de i 
andra klass 44 procent och av 

tredjeklasspassagerarna endast 
25 procent.

– Eftersom Titanic ansågs 
osänkbar fanns det inte heller 
plats för alla i livbåtarna, säger 
Bertil Lindqvist.

Föreläsningar
I anslutning till utställningen 
planeras under november två 
föreläsningar, en med Titanic-
forskaren och författaren Claes-
Göran Wetterholm och en med 

Kaj Jansson, tidigare  teknisk 
chef på Viking Line.

Wetterholm kommer att tala 
om sin bok ”Sagoskeppet – Ti-
tanics myter och människor” 
medan Kaj Jansson berättar om 
de konsekvenser Titanics förlis-
ning hade på sjösäkerhetstän-
kandet.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

Foto: JONAS EDSVIK
jonas.edsvik@nyan.ax

Människoöden lyfts 
fram i utställning

Ålänningar med på Titanic

Medarbetare. Maria Enckell har varit med och utformat utställningen. Här tillsammans med 
Bertil Lindqvist och Erik Lindholm, vice ordförande och ordförande i föreningen för Ålands emigrant-
institut, som också hjälpt till.

I april 1912 postar Karl 
Berglund i Southampton 
i England ett kort hem till 
Sund på Åland. Han skri-
ver bland annat ”å om ons-
dag så stiger jag ombord 
på den här båten som är 
på andra sidan...”

Båten var den nya at-
lantångaren Titanic som 
skulle ut på sin jungfrufärd 
till New York. På den fär-
den blev Karl Berglund då 
Titanic natten mellan den 
14 och 15 april gick på ett 
isberg.

Reklam. White Star Line gjorde mycket reklam för sin osänk-
bara stolthet, den nya oceanångaren Titanic.

Sista kortet. Ålänningen 
Karl Berglund sände ett vykort 
från Southampton hem till Sund 
på Åland dagen innan han gick 
ombord på Titanic. Vykortet 
fi nns med på utställningen.

Åländskt. I den åländska 
delen av utställningen lyfter 
man fram de omkomna ålän-
ningarna och även deras hem-
miljöer och anhöriga.

Var det rätt
Evita vi såg
frågar sig recensenten Mats 
Liljeroos i Hufvudstadsbladet 
efter att han sett musikalen 
”Evita” på Åbo Svenska 
Teater: ”Ett fråge- eller 
utropstecken av det mer in-
tressanta slaget var sedan att 
ha operasångerskan Thérèse 
Karlsson att göra älskarin-
nans rätt blygsamma roll 
och visst kan man, utan att 
förringa (Birthe) Wingrens 
gedigna insats, fråga sig om 
det var rätt Evita vi såg.

Tidigare i recensionen 
skriver Liljeroos dock också 
att Wingren gjorde sin roll 
”med den vokala briljans och 
sceniska inlevelse vi förknip-
par henne med”. �

Åsa Linds nya
ungdomsbok,
”Ellika Tomsons första bok”, 
får goda recensioner av Anne 
Marie Karlsson i DN. Hon 
skriver bland annat: ”Med 
Ellika har Åsa Lind skapat 
en självständig och fantasi-
full fl icka, fullt i klass med 
Zackarina i de tre böckerna 
om Sandvargen.

Recensenten skriver också: 
”Det fi nns ett drag av sol-
skensberättelse i skildringen 
av den lilla fl ickan som oför-
skräckt kliver ut och in hos 
kända och okända grannar i 
alla åldrar”.

Karlsson tycker också att 
Åsa Linds bok skall läsas högt 
eftersom texten uppmanar till 
dramatisk läsning.

Åsa Lind, som Nyan 
nyligen intervjuade om den 
nya boken, är numera bosatt 
på Lappo i Brändö, men 
publicerar sig i Sverige. Den 
nya boken har utkommit på 
Rabén & Sjögrens förlag i 
Sverige. �

Plats fi nns ännu 
i en barnmusikgrupp
för 1-3-åringar i Margare-
tagården i Mariehamn. Grup-
pen har inte kommit i gång 
ordentligt på grund av att den 
hittills lockat för få. Grup-
pen samlas på tisdagar kl. 13. 
Gruppen är för barn i säll-
skap med en vuxen (mamma, 
farmor morfar, moster...)

– Vi sjunger, leker och 
fi kar, berättar Lena Svart-
ström som leder gruppen.

Hon leder också ett par 
andra musikgrupper för barn 
inom församlingen: baby-
musik för famnbarn (små 
babysar), tisdagar kl. 10 på S:t 
Mårten och Klapp och klang 
för 3-6-åringar torsdagar kl. 
17.45 på samma plats. De 
här grupperna har hittat sin 
publik och man är ungefär så 
många som det är rimligt och 
möjligt att vara. �

Det är dags igen
för Unga Band
i Ålands ungdomsförbunds 
regi. Evenemanget ar-
rangeras den 25 oktober på 
Idrottsgården i Mariehamn 
och sista anmälningsdag för 
deltagande band är fredagen 
den 3 oktober. Anmälnings-
blanketter kan man hitta på 
ungdomsförbundets hemsida 
på internet eller få från för-
bundets kansli, Skarpansvä-
gen 28 i Mariehamn. �

Vi har vetat länge att elever i språkbadsskolor lär sig 
språk bättre än i vanliga skolor. Också i andra ämnen 
är deras vitsord minst lika goda som andra elevers.
 CHRISTER LAURÉN, PROFESSOR, I VASABLADET
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– Just nu är det fem lag anmäl-
da, men många fl er har visat in-
tresse. Problemet är att många 
kvinnor inte har båt eller kan 
köra båt. Tyvärr kan vi inte bistå 
med båtar och chaufförer. 

Hur kom ni på den här 
idén?

– Vi har pratat om det länge 
och nu blev det hastigt påkom-
met. Vi har bara annonserat 
inom kommunen. Men nu när 
allt börjar falla på plats ser vi att 

vi kunde ha marknadsfört oss i 
Vårdö och Brändö också.

Hinner man anmäla sig 
än?

– Anmälningstiden går ut 

onsdag(idag), men nog kan 
man anmäla sig efter det också. 
Problemet blir med ätandet på 
Glada Laxen efteråt. Vi måste 
veta hur många som ska äta och 
bada bastu.

Blir det fl era gånger?
– Om det blir lyckat så blir det 
fortsättning. Nu hoppas vi bara 
på ett väderomslag. Det skulle 
behöva blåsa till och vattnet 
borde komma upp. Som det är 
nu är det svårt att få gäddor.

Har ni fi na priser?
– Vi har bland annat present-
kort på olika behandlingar, vi 
har fi skeutrustning, en buffé på 
Eckerölinjen. Det är både från 
lokala sponsorer och från fi ske-
butiker i Mariehamn.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Har många 
damer nappat?

Hallå där, Agneta Enqvist 
på Enklinge, som är en av 
arrangörerna för Kumlinge 
gäddfi sketävling för damer 
på lördag.

Hallå där

� Konstnären Eva-Jo Han-
cock är kvinnan bakom Posten 
på Ålands nya frimärke. Tek-
niken bakom märket är nå-
got annorlunda. Hancock har 
först gjort ängeln på motivet i 
textil, papper och andra mate-
rial varpå hon har fotograferat 
den. I handen på ängeln fi nns 
ett hjärta medan snöfl ingor 
och jordklot är försedda med 
glimmande hologram.

Utgivningsdatum är 9 okto-
ber och frimärket trycks i en 
upplaga av 430.000 stycken. 
Valören är julpost 08, vilket 
innebär 55 cent, och kan an-
vändas för att skicka julhäls-
ningar till Åland, riket och 
Sverige under en begränsad 
tid i november och december.

Samma datum släpps ett 
märke inom temat ”Mina fri-
märken”. Den här gången har 
Mari Stefansdotter skapat ett 
motiv föreställande ridspor-
ten. Ramen är designad av 
Cecilia Mattsson. Märket är 
självhäftande och fungerar 
som postens kompletterande 
julmotiv. (mt)

Ett änglalikt
frimärke till jul

En ängel och en 
häst. Posten på Åland börjar 
julfi randet 9 oktober då de släp-
per nya frimärken.

� Uppmärksamma läsare har 
noterat att serien Hälge sedan 
ett tag tillbaka inte går att läsa 
via hemsidan www.nyan.ax. Det 
beror helt enkelt på att lagret är 
slut.

– Vi har beställt nya från le-
verantören, så snart är Hälge 
tillbaka, säger Nya Ålands vd 
Stefan Norrgrann.

Somliga har även haft pro-
blem med att läsa e-tidningen.

– En del problem har gäckat 
oss, men nu tror vi att vi hittat 
problemet, säger Norrgrann. 
(mt)

Hälge snart
på nyan.ax
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De är samarbetsvilliga. Det är det första som man kan 
notera. Detta är snälla ungdomar. Inget tjafs. Här 
går det att resonera. Här fi nns mycket att prata om.

På gränsen till vuxenlivet, i 14-15-årsåldern inbjuds ung-
domarna till skriftskolegång. Det är tradition att gå fram. 
Nästan alla gör det, i Saltvik väljer bara ungefär en på 20 att 
låta bli. 

Med kropp...
Kyrkoherde Ingemar Johansson har just mött skriftskole-
gänget för första gången. Detta är hans 18:e grupp.

– Skriftskolan ska vara en övning i att uttrycka sin kristna 
tro, säger han. Mycket handlar om kroppen. Jag vill att vissa 
saker ska sitta i kroppen när ungdomarna är färdiga för kon-
fi rmation, som välsignelsen.

Konfi rmationen ska vara kristen och kul med hela kroppen

Därför går ungdomarn
Nästan alla gör det. På Åland 
fi nns det församlingar där mer
 än 100 procent av ungdomarna 
går i skriftskola, då också som-
marålänningar söker sig hemåt 
för skriftskoleläger.

Men varför? Och vad händer 
med de unga under året?

Nya Åland hakar på ett gäng 
i Saltvik.

Alexander Westlund, 
Saltvik Laby:
– Jag går i skriftskola 
för att lära mig mer om 
församlingen och om 
den kristna tron.

Nadja Steiner, 
Saltvik Kroklund:
– Det känns som en del 
av mitt liv, det är något 
man ska göra. Att konfi r-
mera sig hör till.

Malin Nyholm, 
Saltvik Ödkarby:
– För att få vara med 
kompisarna och så får 
man uppmärksamhet på 
konfi rmationsdagen.

Kim Gripenberg, 
Saltvik Haga:
– Det är väl det som man 
måste bara och så får 
man presenter.

Daniel Nyholm, 
Saltvik Lötö:
– De andra i släkten har 
gjort det och så får man 
träffa kompisar.

Christian Blomqvist, 
Saltvik Haga:
– Jag kanske vill gifta mig 
i kyrkan i framtiden. 
Då måste man vara 
konfi rmerad.

En ringdans träds 
första träffen med 
konfi rmanderna 
i Saltvik. Alla är 
med. Kroppen ska 
få röra på sig och 
alla ska känna 
gemenskap. Här 
dansar Simon 
Karlsson med kyr-
koherde Ingemar 
Johansson längst 
fram. Lite längre 
bak skymtar den 
andra ledaren, dia-
kon Maria Sjölund.
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na i Saltvik i skriftskolan

Simon Karlsson, 
Saltvik Nääs:
– Min brorsa har konfi rme-
rat sig och det verkar kul.

Johan Stenberg, 
Saltvik Rangsby:
– Jag går i skriftskola 
för att de fl esta i släkten 
gjort det.

Catrin Karlsson, 
Saltvik Kroklund:
– Att konfi rmera sig 
innebär bara positiva 
saker, man får gifta sig i 
kyrkan, man får presen-
ter. Dessutom har alla i 
min släkt gjort det.

Jessica Karlsson-
Guligs, 
Saltvik Kroklund:
– Jag vet inte. Jag bara 
prövar och ser.

Alla i gruppen fi ck sitta i kyrkan och rita av 
något som de fäst sig vid. Catrin Karlsson 
ritade av kyrkskeppet.

En uppgift under första träffen med skriftskolan 
var att gå ut och hitta något i naturen som man 
”känner sig som”. Nadja Steiner tog ett grässtrå. 

...och känsla
För honom är det inte i första hand kunskaperna om tron 
som är det viktigaste att förmedla. Fakta har de redan med 
sig från skolan. Här handlar det mer om känsla.

– Att vara kristen handlar om hela livet, fortsätter han. Den 
kristna tron är ingen hobby. Den har man med sig i livets alla 
skeenden. Då man behöver det – då ska man veta hur man 
kan ta kontakt med Gud.

– Tonvikten i skriftskolan ligger i att göra. Inte diskutera.

Nya Åland återkommer till denna skriftskolegrupp fl era 
gånger under läsåret.

Text & foto: KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                                          kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Lördagen den                 
20 september 2008:
10.00 - 10.30: inskrivning, 
sitta i ring, hämta föremål 
från naturen ”detta är jag”, 
namnlek.
10.30 - 11.00: materialutdel-
ning: bibel, kyrkogångsbok, 
anteckningshäfte. 
11.00 - 11.30: ”Lasse går i 
ringen”, danslek
11.30 - 12.15: korvgrillning.
12.15 - 13.15: musik/diakoni.
13.15-14.00: teckna i kyrkan.
14.00 - 14.30: Nya Åland/
fotografering.
14.30 - 15.00: andakt.

� Konfi rmation betyder 
bekräftelse.

� För den kristne betyder 
konfi rmationen en mognad 
i det kristna livet och star-
kare samhörighet med kyr-
kan. Den ger styrka i tron, 
fördjupad trosinsikt och 
förpliktelse att bära vittnes-
börd om sin tro. Konfi rma-
tionen är ett speciellt slag 
av kyrklig gudstjänst som 
avslutar en tid av barns eller 
ungdomars utbildning i den 
kristna tron. (Wikipedia)

� Nästan alla unga 
konfi rmeras på Åland. I år 
inbjuds de som är födda 
1994.

� Mariehamns församling 
har ibland mer än 100 pro-
cent av de unga som går 
konfi rmandundervisingen. 
Det beror på att personer 
som inte är mantalsskrivna 
i församlingen, exempelvis 
sommarålänningar, väljer 
att låta sina ungdomar gå i 
skriftskola här.

� I Sverige har konfi rma-
tionsprocenten i en del 
församlingar gått ner till 
under 50 procent.

� Döpta konfi rmander 
kan under konfi rmations-
tiden tillsammans med 
sina föräldrar eller andra 
närstående vuxna delta i 
nattvarden.

� Konfi rmerad medlem 
av kyrkan har rätt att vara 
fadder, är valbar till kyrkliga 
förtroendeuppdrag samt 
har rätt till kyrklig vigsel.

� Fram till konfi rmationen 
den 3 maj 2009 träffas 
gruppen varannan vecka, 
på torsdagseftermiddagar. 
Tolv gånger ska de unga 
under tiden gå i kyrkan, 
antingen i gudstjänst eller 
bevista dop, vigsel eller 
begravning.

� Den som inte är döpt 
kan gå i skriftskola och låta 
döpa sig i slutet av konfi r-
mationstiden.

� Vinterskriftskola är gratis. 
Skriftskoleläger kostar. I 
Mariehamn är priset 150 
euro för församlingsmed-
lemmar och 450 euro för 
utomstående.

Fakta/Dag ett i skriftskolan

Fakta/Nattvard är okej
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Bästa priset hela hösten 
för dig som är Viking Club Åland medlem

11 EUR
1–5 personer + bil till Kapellskär t/r

www.vikingline.ax

Hungerdagsinsamlingen, el-
ler operation Hungerdagen 
som det numera heter, på-
går torsdag till lördag denna 
vecka. De insamlade medlen 
går till Röda korsets kata-
stroffond.

– Det betyder att pengarna 
inte är öronmärkta utan kan 
användas då en katastrof in-
träffat, både på hemmaplan 
och internationellt, säger 
Stefan Simonsen.

Som exempel kan näm-
nas att Finlands Röda kors 
skickat en krisgrupp på 
femton personen till Kauha-
joki efter dödsskjutningarna 
igår.

En timme
Varje avdelning på Åland 
har egna hungerdagspro-
gram. Många säljer ärtsoppa 

och pannkaka eller bakar 
bröd, andra tar en frivillig 
broavgift och allra vanligast 
är det att samla ihop pengar 
med hjälp av de röda insam-
lingsbössorna.

– Varje avdelning har en 
plan och en målsättning då 
de samlar ihop pengar, säger 
Andreas Karlsson, bered-
skapschef.

För att insamlingen skall 
gå åtminstone så framgångs-
rikt som den brukar och 
helst lite bättre, hoppas man 
på många frivilliga.

– Röda korset är en orga-
nisation som inte tar hela 
handen bara för att du ger 
ett finger. Du kan ställa upp 
den där enda timmen och gå 
med en insamlingsbössa, och 
du har redan gjort en jättein-
sats, säger Stefan Simonsen.

Glädjande för i år är att 
man redan har 12 helt nya 
insamlare, man hoppas på 
sammanlagt 30 nya och 
många gamla.

Höjda kostnader
Finländarna brukar samla 
ihop ungefär 2,5 miljoner 
euro, en summa som inte 
har indexhöjts. 

– Samma personer brukar 

ge ungefär samma summa 
varje år, och det är vi förstås 
mycket tacksamma för, sä-
ger Stefan Simonsen. 

– Men i år hoppas vi att vi 
skulle kunna samla ihop 2,7 
miljoner euro. Pengarna be-

hövs verkligen eftersom na-
turkatastroferna blir allt fler 
och större och matpriserna 
höjts.

På Åland skall man också 
försöka slå ett annat rekord. 
Det brukar vara Åbolands 

skärgård som samlar ihop 
mest pengar per person i 
området, men i år siktar 
åländska Röda korset på att 
slå dem.

– Ålänningarna brukar 
samla ihop 27.000 euro, allt-

så ungefär en euro per per-
son. Vi hoppas höja summa i 
år, säger Stefan Simonsen.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Röda korset på Åland 
vill samla mest pengar
I år skall det åländska 
Röda kors-distriktet vara 
bäst på att samla ihop 
pengar. Det har verksam-
hetsledare Stefan Simon-
sen bestämt sig för. 

– Ålänningarna brukar ge 
ungefär en euro per per-
son. Det gör oss till näst 
bäst i landet på att ge. I år 
vill vi vara bäst.

Skrammel. Verksamhetsledare Stefan Simonsen och bered-
skapschef Andreas Karlsson på Röda korset går också själv med 
insamlingsbössor under Operation Hungerdagen.  
 Foto: JONAS EDSVIK

-ditt företag kan ha en insamlingsbössa på kaffebordet. 
Ring 528 503 om du är intresserad.
-du kan samla ihop pengar på stan eller där du bor. Ring 
också så 528 503.
-du kan ge en slant i någon av butikerna, i stan eller var du 
än stöter på insamlarna i röda västar.
-du kan ge pengar via konto 660100-2124956, eller ringa 
insamlingstelefonen 0600-122 20 (19.95 euro/samtal + 
lokalsamtalsavgift)
-notera att alla insamlingsbössor skall ha ett tillstånd på-
klistrat

Så här kan du hjälpa...

1 euro: en påse med tomatfrön
4 euro: en vattenkanister
4 euro: en värmefi lt
10 euro: hygienartiklar för en månad till en familj
15 euro: rent dricksvatten för ett år till ett barn
22 euro: paket till en mamma och hennes baby med det 
nödvändigaste
38 euro: startpaket för odling till afrikansk familj
-pengarna går också till Finland och Åland, till exempel om 
en familjs hus brinner ner.

Det här ger dina pengar:
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Maria Nykvist
Epost: maria.nykvist@nyan.ax
Telefon: 528 478

Med minsta möjliga marginal 
vann Jomala IK kvalserien till 
spel i division I i våras. Det var 
i en rysare mot Södertelge, där 
till slut poängskillnad fi ck skilja 
de båda lagen åt.

Trots att JIK förlorade den 
sista matchen, plockade de hem 
103 poäng mot Söderteljes 102, 
och fl yttade därmed upp en se-
rie till division I.

Satsar helhjärtat
Avancemanget har inneburit en 
del förändringar för laget. Mot-
ståndet blir hårdare och för att 
kunna konkurrera har även trä-
ningen trappats upp.

Två av veteranerna i laget 
Sofi  Lindman och Pia Saku 
fi nns ännu med efter tolv år, 
och bidrar med både rutin och 
motivation.

– Det är förstås seriösare nu 
när vi är i en högre division. Och 
från vårt håll är det verkligen en 
helsatsning. Vi har börjat träna 
mycket mer styrka och löpning 
för att stå upp mot motståndar-
na. Innan spelade mer enkelt 
och på säkerhet, det kommer 
att behöva ändras, säger Sofi  
Lindman. 

Men tuffare motstånd behö-
ver nödvändigtvis inte bara vara 
negativt enligt de båda JIK-spe-
larna. 

– Klart att motstånd i ettan 
blir betydligt tuffare, men det är 
samtidigt roligare för oss efter-
som det blir jämnare matcher 
jämfört med spelet i division II, 
säger Pia Saku.

Sofi  Lindman fi ck tidigare 
agera både spelare och tränare 

för laget. Men hon har nu fått 
avlastning i och med att Mikael 
Andersson, som tidigare jobbat 
med volleyboll i ö-spelsamman-
hang, hoppar in och tar över 
jobbet på halvfart.

Han har under tidigare år följt 
laget och är på det klara med 
vad han har för intentioner.

– Vi måste höja nivån helt 
klart. Lagets högstanivå är bra 
men lägstanivån behöver för-

bättras. Vi ska träna på att få 
upp tempot, speciellt bli snab-
bare i anfallsspelet. Men också 
jobba på att missa mindre, säger 
han.

Och Lindman är nöjd med 
det nya arrangemanget.

– Det känns bättre så här. Det 
var ganska jobbigt under förra 
säsongen att både vara inne 
på planen samtidigt som man 
skulle ge tips och feedback. Det 

var svårt att få en överblick då, 
säger hon.

Nya spelare
I helgen som var höll laget 
ett träningsläger i Vikinghal-
len.  Där träffades de för första 
gången i den lagformation som 
kommer att gälla vid starten 
den 4 oktober. 

– Vi behöver lite tid att spela 
ihop oss på eftersom det är 

några nya spelare i laget. Både 
rutinerade spelare som kom-
mer från klubbar i Sverige men 
också juniorer som vi har plock-
at upp i laget, säger Lindman.

En av de nya spelarna, som 
närmast kommer från klubb-
spel i Uppsala, är Tina Daniels-
son. Hon är ålänning men bor 
och ska bo kvar i Uppsala men 
spela matcher med JIK. Och 
hennes erfarenhet från spelet 
där kan betyda mycket för Jo-
mala-laget.

– Jag har ju redan spelat i di-
vision I med Uppsala så jag kan 
serien och lagen, säger hon. 

Höga ambitioner
Med tanke på den kunskap Tina 
Danielsson har om serien vågar 
hon ge sig på en gissning om var 
JIK:s slutplacering.

– Jag tror nog att vi åtminsto-
ne har en bra chans att placera 
oss någonstans i mitten, säger 
hon.

Annars är att inte behöva 
kvala och att hålla sig kvar i divi-
sion I är prio ett vad gäller mål-
sättning nu innan seriedebuten. 
Men så fort de får en känsla för 
hurdant motståndet är kommer 
den att korrigeras, för ambitio-
nerna är långt högre än så.

– Vi går så klart ut med inställ-
ningen att vinna varje match, 
säger Pia Saku.

Text: MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

Foto: ANDREAS DIENERT
andreas.dienert@nyan.ax

Jomala förbereder debut i ettan
VOLLEYBOLL. Den 4 
oktober startar säsongen 
för volleybolldamerna i 
Jomala IK. Nu för spel i 
division I.

Efter avancemanget i 
våras har det tränats hår-
dare, värvats nya spelare 
och i helgen träffades det 
nya laget för att spela ihop 
sig inför debuten.

Förberedelser. Det är lite drygt tio dagar kvar till debuten i division I. Innan dess fi nns det såklart en hel del kvar att fi la på vilket det också 
gjordes på träningslägret i Vikingahallen i helgen. Nu närmast innan säsongen drar i gång på allvar är det Uppsala cup som gäller.

Ny tränare. Mikael Andersson har nu tagit över tränarposten 
i Jomala IK. Trots att han just börjat har han redan kommit in i 
deras spel och är på det klara med vad som bör göras för att ge 
de nya konkurrenterna en match.

Nygammal lagkamrat.Tina Danielsson spelade tidigare 
på Åland men i och med att hon började studera i Uppsala bytte 
hon även klubb. Nu är hon återigen aktuell för spel i det åländska 
laget.

Fokus på en sak. Sofi  Lindman kan nu koncentrera sig på 
att bara spela, och inte vara spelande tränare som förut.

”Vi ska försöka med all den makt vi har att öka 
på luckan neråt och gå om VPS och RoPS.
 PEKKA LYYSKI UTLOVAR EN HÅRD KAMP MOT FC INTER I KVÄLL
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� Ta trapporna och undvik hissen och 
rulltrappan.
� Har du ett stillasittande arbete så 
kan du använda delar av din lunch till 
en promenad.
� Gå av bussen en hållplats tidigare.
� Parkera bilen en bit bort från job-
bet, så du får en kort promenad.
� Tvätta bilen en gång i veckan
� Låt bilen stå och cykla eller prome-
nera till jobbet.
� Se dina hushållssysslor som bra var-
dagsmotion.
� Lek med dina barn.
� Jobba i trädgården minst en gång i 
veckan.
� Ställ bilen hemma och ta cykeln el-
ler gå till jobbet.
� Gå på danskurs.
� Skaffa dig en stegräknare.
� Lägg fjärrkontrollen på teven.
� Ta en extra promenad med matkas-
sarna.
� Passa på att promenera när dina 
barn tränar.

Femton motions-
tips i din vardag
MOTION. Du behöver inte springa 
fl era hundra kilometer per dag. Eller 
vara på gymmet sju dagar i veckan. 
Det räcker med att röra på dig lite 
extra. Kanske ta trapporna istället för 
hissen. Kanske cykla till jobbet istället 
för att ta bilen.

Nedan följer ett par bra tips du kan 
använda i din vardag.
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Vi har MÅL i mun!

Kommentator:
Owe Sjöblom

Direktsänd fotboll

FC Inter - IFK Mariehamn

i Ålands Radio 91,3 MHz
24.9 kl. 18.15

� FOTBOLL. Det blir IFFK:s 
Kim Lindholm som åker med 
IFK Mariehamn till onsda-
gens bortamatch mot FC In-
ter. Med största sannolikhet 
blir han reservmålvakt bakom 
Simon Enqvist.

Det är farmaravtalet mellan 
IFK och IFFK som gör över-
gången möjlig.

Samtidigt har IFK sökt dis-
pens hos bollförbundet om 
att använda en spelare utifrån 
trots att transferfönstret är 
stängt. Men något besked från 
förbundet har klubben ännu 
inte fått. (jl)

Kim Lindholm 
med mot Inter

� GOLF. Eckerö GK vann den 
första klubbkampen någonsin 
mellan EGK och Ålands GK. 
Kampen avgjordes i lördags på 
golfbanan i Eckerö och spel-
formen var poängbogey där 
de fem bästa resultaten från 
vardera lag räknades samman 
till en totalsumma.

EGK vann med 167 poäng 
mot ÅGK:s 155 poäng. Bästa 
poängplockare i respektive 
lag var Karin Pipping i EGK 
som fi ck 36 poäng och Chris-
tina Gustafsson i ÅGK som 
spelade ihop 34 poäng. (jl)

Seger för Eckerö 
GK i klubbkamp

� FOTBOLL. Annica Sjölund 
spelade i drygt fem minuter 
när hennes AIK i måndags be-
segrade topplaget Linköpings 
FC med 3–2 på hemmaplan.

AIK såg ut att gå mot en sä-
ker seger och ledde med 3–0 
när det var sju minuter kvar av 
matchen. Då reducerade Lin-
köping till 3–1 och strax däref-
ter kom så 3–2. Men fl er mål 
än så blev det inte i matchen.

I och med segern närmade 
sig AIK LdB Fc Malmö på 
tredjeplatsen och just nu skil-
jer det bara en poäng mellan 
lagen. (jl)

Sjölund hoppade
in mot Linköping

� FOTBOLL. Finska A-lands-
laget möter Schweiz i en 
landskamp den 19 november. 
Matchen spelas i Sankt Gal-
len klockan 20.00. Finland 
och Schweiz har mötts fyra 
gånger och vunnit två matcher 
var. (jl)

Daja mot 
Schweiz 

� �  Barbackacup: 28 septem-
ber anordnar Sleipners ungdoms-
styrelse Barbackacup. Dressyr 
LC:1 2003 och hoppning 30 cm 
shettis, 50 cm ponny och 60 cm 
häst. Tävlingen börjar 12.00. 
Anmälningar sker till ridklub-
ben Sleipner på telefon 13418. 
Sleipnerryttare anmäler sig på 
anmälningsblankett. Proposition 
finns på Sleipners hemsida www.
sleipner.ax 

� �  Canis Löpus: Alla är 
välkomna till det traditionella 
Canislöpet onsdag 24 september 
med start 18.30 vid Idrottsparken 
i Mariehamn. Sträckor 10 och 
13 km. Ingen officiell tidtagning. 
Löpningen sker på egen risk.

� �  ÅM i dressyr/Ålandscupen 
final: ÅLHAF Ridsport / Ålands 
Ryttare / RK Sleipner: Dres-
syrtävling med ÅM 4-5 oktober. 
Samtidigt finaler i Ålandscupen 
4 oktober. Anm senast 2 oktober 
18.00 till sleipner@aland.net. Mer 
info och proposition finns på www.
alandsryttare.com samt www.
sleipner.aland.fi. Frågor: Mia 040-
5640468.

� �  ÅMK-folkrace: Den sista 
deltävlingen i Ålandscupen lördag 
27 september 11.00. 
Anmälning görs till 
sandra 0407089882 eller 
opelsandra@hotmail.com
senast den 25 september 18.00 
Annars dubbel avgift.

� �  ÅID-orientering: Samling 
för avfärd till Pargas fredag 26 
sptember 16.30 vid Esso.

� �  ÅSSF: Viltmåltävlingen 
vildsvinet söndag 28 september 
11.00 på Bredmobanan

� �  Ålands Volleybollförbund:  
Nu kan du anmäla ditt lag till 
korpserien 2008/2009 som  ar-
rangerars under hösten 2008 och 
våren 2009.
Laget skall ha minst fem spelare 
på planen(max sex) varav minst 
två damer (om inte lagen kommer 
överens om annat vid matchtillfäl-
let).
Anmäl ditt lag till: 
johanpavals@hotmail.com eller 
04575300729 senast 15 oktober. 
Uppge lagnamn, kontaktperson, 
träningshall samt träningstid.

Sportens kom ihåg

� MOTORSPORT. FM-trean 
Henrietta Hellström åkte ut i 
första elimineringsrundan när 
hon i helgen gjorde sin sista 
dragracingtävling för säsongen. 
Tävlingen kördes i Skjula utan-
för Eskilstuna.

– Vi for dit och testade en ny 
förgasare, säger Hellström. Och 
vi körde in på personbästa.

För trots att tävlingen mest 
var ett test för Hellström för-
bättrade hon sitt personrekord 
från 12.32 sekunder till 12.07.

– Så vi putsade till det rätt re-
jält, säger hon. Det var riktigt 
lyckat.

Men trots tiden blev det inga 
framskjutna placeringar och det 
berodde främst på att Hellström 
den här gången tävlade i en an-
nan klass än vad hon är van vid. 

– Själva tävlingsmomentet var 
inte det viktigaste den här hel-
gen, säger hon.

Även Ulf Nylund var med 
och tävlade men även han i en 
för honom ovan klass och pre-
cis som Hellström åkte han ut 
i den första elimineringsrun-
dan. (jl)

Personbästa för 
Hellström i Skjula

� FOTBOLL. IFK Marie-
hamns oldboys tog sig ända 
till final när Åbo IFK firade 
sitt 100-årsjubileum med en 
turnering i måndags. 
Väl i finalen fick IFK Ma-
riehamn stryk mot TPS med 
1–2 efter straffar. Efter or-
dinarie tid var ställningen 
0–0.

Tävlingen spelades på sju-
mannaplan och hälften av 
spelarna var över 50 år med-
an den andra häften var mel-
lan 45-50 år. Därav namnet 
Fifty-fifty på turneringen.

IFK Mariehamn gick till 
final utan att släppa in ett 
enda mål och besegrade 
bland annat hemmalaget 
Åbo IFK med 7–0.

 IFK:s lag bestod av Chris-
ter Högbäck, Kurre Laine, 
Tomas Lund, Tage Silander, 
Kena Wiss, Klasu Pärnänen, 
Bengt Lindqvist, Ole Matts-
son, Olav Marchini, Peter 
Laine, Lillis Lindman, Hen-
ka Boström, Kåke Matts-
son, Putte Karlsson och Ari 
Weckström. (jl)

Final i Åbo för 
IFK:s oldboys

� BOWLING. 52 bowlare 
gjorde i helgen upp på Idrotts-
gården i Mariehamn. Tävlingen 
Höstträffen var större än på 
länge och bäst av alla gick det 
för Boris Bergman. Med 151 
poängs marginal vann IFK Ma-
riehamn-spelaren före klubb-
kamraten Ove Pellas.

Efter sex serier och två dagars 
spel fi ck Bergman ihop 1406 
poäng, Pellas 1255 poäng och 
Jerry Hägglunds, BK Käglan, 
1228 poäng räckte till en tredje 
plats.

Intresset för tävlingen, 
som i år arrangerades för 
femte året i rad, var stort. 
Med sammanlagt 52 star-
tande veteraner och junio-
rer, var antalet deltagare 17 
stycken fler än i fjol.

– Det positivt och roligt att 
intresset växer, fast jag vet väl 
egentligen inte vad det beror på, 
säger Ingvar Engblom, som var 
med och arrangerade tävlingen. 

Redan nu till helgen väntar 
nästa tävling på Idrottsgården. 
Även den körs i sex serier euro-
peisk stil.(mn)

Populär höstträff
i Idrottsgården

BOWLING
Höstträffen 20-21 september
1) Bergman Boris, IFK Mariehamn, 1406 
poäng
2) Pellas Ove, IFK Mariehamn, 1255 p 
3) Hägglund Jerry, Käglan, 1228 p
4) Mattsson Hilding, IFK Mariehamn, 1197 
p
5) Mattsson Paul, Käglan, 1189 p 
6) Sorvari Jouni, Käglan, 1173 p 
7) Nyman Kim, Komet, 1157 p 
8) Jansson Bengt, IFK Mariehamn, 1149 p 
9) Söderblom Peter, BCC, 1143 p 
10) Sjölund Lars, BCC, 1141 p

Kanske är det säsongens tuf-
faste match som IFK Marie-
hamn spelar i kväll. Seriele-
dande Åbo-laget FC Inter har 
imponerat under säsongen och 
har endast förlorat en match. 
Att IFK Mariehamn därför 
har en svår nöt att knäcka i 
kväll är ganska givet, men vid 
det senaste mötet den 26 juni 
klarade IFK oavgjort.

Det bara gått tre dagar sedan 
succémötet mot TPS i söndags, 
men IFK:s tränare Pekka Lyy-
ski tror att det fi nns krafter att 
ta på.

– Match i morgon (läs i dag) 
passar oss bra, trots att det är 
en halvmara som man löper i 
en fotbollsmatch. Inter spelade 
ju sin match i fredags vilket har 
gett dem 48 timmar längre vila, 
men jag tror i och för sig inte 
att det kommer att vara avgö-
rande i matchen mot dem. Det 
blir i så fall något att oroa sig 
för till söndagens match mot 
Haka, säger Lyyski.

Studerat motståndarna
I fredags var han och tittade 
på matchen mellan FC Inter 
och KuPS, för att studera hur 
de ska spela mot serieledarna. 
Han kom fram till fl era olika 
varianter men håller de fortfa-
rande hemligt.

– Jag har fl era alternativ att 
välja mellan, vilka kan jag inte 
gå in på, men mycket beror på 
vilka som själva väljer att inte 
spela. I övrigt kommer det inte 
att bli stora avvikelser i spe-
let. Vi kommer att spela som i 
söndags – aggressivt och högre 
upp, säger Lyyski.

Målvakt borta
Skadeläget i laget var inför 
gårdagens träning i stort sett 
oförändrat med undantag för 
målvakten Dan Chilom, som 
skadade sig i en duell med 

Mika Ääritalo i söndagens 
match mot TPS.

Chilom kommer därför inte 
till start, och mycket tyder på 
att det är Simon Enqvist som 
står i kväll. Han har tidigare 
blivit inbytt i två matcher, båda 
på hemmaplan, men aldrig 
spelat i IFK:s mål från start.

– Det känns bra och inte lika 
nervöst nu när det är borta-
match. Men samtidigt börjar jag 
få mer rutin, så det känns inte 
så hafsigt att stå om man vet att 
det är från start, säger han.

Laddar med musik
Att det är serieledarna han i 
så fall står emot är inget som 
skrämmer honom, och fokus 
sedan segern i söndags har 
legat på uppladdning inför 
dagen match.  Likt Michael 
Phelps och fl era andra kända 
idrottsmän är det genom att 
lyssna på hög och hård musik, 
som Simon Enqvist bäst förbe-
reder sig inför en match 

– Det är det bästa sättet för 
mig att gå in i mig själv, och hit-

ta koncentrationen. Sen sköter 
jag mitt, även om jag tror att 
(Dominic) Chatto kan bli far-
lig. Klart att det blir en jobbig 
match för oss, men i söndags 
tycker jag att vi stundtals spe-
lade riktigt bra. Med samma 

spel kan det bli en jämn kamp 
där vi har chans på en poäng, 
men det gäller att göra många 
mål, säger han.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

Offensivt spel ska återigen fi xa poäng
Oavgjort mot FC Inter i förra mötet

FOTBOLL. Serieledande 
FC Inter på bortaplan. 
Det är ingen enkel match 
IFK Mariehamn tar sig an 
i kväll.

– Men å andra sidan är 
det ingen som räknar med 
oss, så att slå i underläge 
kan vara en fördel, säger 
målvakten Simon Enqvist.

Offensiv satsning. IFK Mariehamns tränare Pekka Lyyski har många alternativ för uppställningen i kväll, och visste ännu inte i 
går vilken formation han skulle satsa på. Men en sak var klar - de tänker fortsätta att spela ett offensivt spel.

Vill få chansen. I kväll blir det troligtvis den tredje gången 
Simon Enqvist vaktar IFK:s mål. Normalt står han i IF Finströms-
kamraterna, men skadeläget bland målvakterna i IFK Mariehamn 
har gett honom chansen att hoppa in där. -Det är ett ypperligt 
tillfälle för mig att visa vad jag går för, säger Enqvist.

Åbo, i kväll 18.30
Trolig laguppställning: 
Enqvist-Rikama, Lyyski, 
Arajuuri, Reed-Norrmén, 
Niskala, Bayat, Wiklöf-
D.Carlsson, Akombo
Skador: Dan Chilom, 
Anders Överström, Peter 
Blomberg, Peter Sjölund, 
Samuel Barlay
Form: FC Inter har bara 
förlorat en match under 
säsongen, den mot HJK 
i slutet av augusti. Se-
dan dess har de tre raka 
segrar bakom sig, där de 
dessutom har gjort elva 
mål och släppt in noll.
Utropstecken: Simon 
Enqvist spelar troligtvis 
från start.
”Simon analyserar”
– Jag tror att vi har en bra 
chans att poäng. Att slå 
ur underläge kan vara 
en fördel, säger Simon 
Enqvist.

Fakta/FC Inter-IFK
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 Kommunfullmäktige 
 i Lemland 

sammanträder onsda-
gen den 1 oktober 2008 
kl. 19.00 på Kommungår-
den i Lemland .

Kommunfullmäktiges 
ordförande 
Sune Eriksson

Socialnämnden 
i Finström 

söker en

 stödperson
för att möjliggöra fri-
luftsaktiviteter för en 
tonåring. Aktiviteterna 
kan variera och utfö-
ras på eftermiddagar, 
kvällar eller helger och 
avser  några timmar 
per vecka. 

För närmare infor-
mation vänligen kon-
takta socialkansliet i 
Finström, tel. 431 530 
eller 431 532 på tel.tid 
mån-fre kl. 09.00-10.00 
eller per e-post, britt.
lundstrom@finstrom.ax

Timlärare 
i gymnastik

Vi behöver vikarier till flera 
gymnastik- och vatten-
gympakurser på dagtid 
snarast.

Ring Mia Vartiainen 
040-5560942 så får du 

veta mer.

Ålands fack-
skollärare r.f. 

håller 

höstmöte 
torsdagen den 2 oktober 
på Stormskärs värdshus, 
Vårdö. Buss avgår från 
bussplan kl. 16.15

Stadgeenliga ärenden

Styrelsen

� Nya Ålands korsord i lör-
dagstidningen 20 september 
fick fel datum som sista in-
lämningsdag. Krysset ska 
vara redaktionen till handa 
senast torsdag 2 oktober

Sänd in lösningen till Nya 
Åland, PB 21, 22101 Ma-
riehamn och märk kuvertet 
”kryss 29”. Det går också 
att lämna in det direkt till 
redaktionen på Uppgårdsvä-
gen 6 i Dalbo.

Senare datum
för kryss nr 29

I går var Andreas Skogberg 
funktionär på Starta eget-mäss-
san, eller Steg som marknads-
föringsnamnet är, som hölls på 
Mariepark.

Rätt många besökare hade 
bekantat sig med montrarna 
som bemannades av studerande 
från olika skolor och represen-
tanter för näringslivet.

För Andreas är tanken på 
att starta eget inte främmande 
– tvärtom.

– Både far och mor är egen-
företagare. Så jag har det med 
mig hemifrån. Jag har alltid ve-
lat bli företagare.

Fastighetsmäklare
När det blir vet han inte, men 
han är ganska säker på att han 
kommer att starta eget inom 
fastighetsmäklarbranschen.

– Jag har läst tre år i yrkessko-
lan och är utbildad elektriker. 
Efter det har jag studerat ett år 
vid universitet i Sverige och då 
kom jag på vad jag ville bli. Det 
är ju praktiskt att vara både fast-
ighetsmäklare och elektriker 
– då vet man hur ett hus fung-
erar både in- och utvändigt.

Som barn till egenföreta-
gare vet han att den egna ar-
betsinsatsen är mycket stor 
emellanåt.

– Ja, det blir nog inte så många 
sovmorgnar och långa semes-
trar i början i alla fall. De tre 
första åren åtminstone blir det 
säkert våldsamt mycket jobb, 
säger han.

Osäkert kan det också vara, 
erkänner han.

– Man vet ju inte vad som 
händer. Som anställd känner 
man säkert en större trygghet 
när man vet att man får sin lön. 
Men man måste ju prova på. 
Går det inte så går det inte!

Hur stort är intresset 
bland unga att starta egna 
företag?

– Det vet jag faktiskt inte. Jag 
tycker också att skolorna i all-
mänhet är ganska dåliga på att 
lära ut företagande. Unga vet 
kanske inte hur de ska göra för 
att starta eget och vem de ska 
prata med, säger han.

Allt om starta eget
I går öppnades en ny starta eget-
portal på nätet som alla som fun-
derar på att bli företagare gratis 
kan använda. Portalen är ett sam-
arbetsprojekt mellan Högskolan 
på Åland, Ålands företagarfören-
ing, Ålands handelskammare och 
Ålands teknologicentrum och här 
fi nns information både om hur 
man går till väga och vart man ska 
vända sig. Här fi nns också en lista 
på vilka företag som är till salu 
på Åland.

Jonny Mattsson, ombudsman 
på företagarföreningen, berät-
tar att företagare numera öppet 
bjuder ut sina företag när de vill 
sälja.

– Förr gick informationen en-
bart via bekanta och kanske via 
banken.

Intresse för att köpa företag 
fi nns, men enligt Jonny Matts-
son är priset ofta tilltaget i 
överkant för att köpet ska bli 
av. Speciellt för unga och nya 
företagare är det svårt att få loss 
kapital från banken.

– Ett annat dilemma är att fö-
retagaren som vill sälja kanske 
har försummat att betala in på 
sin pensionsförsäkring. Då är 

det som företagaren får för sitt 
företag det som han eller hon 
ska leva på under resten av li-
vet.

Affärsidén viktigast
Jan-Erik Rask, platschef på 
Nordea, håller med om att det 
inte är så lätt alla gånger att få 
lån som blivande företagare.

– Men om man har en affärs-
idé som är hållbar och väl ana-
lyserad så är det lättare. Med en 
bra affärsidé kan man köpa sig 
ett lindrigare upplägg.

Jan-Erik Rask påpekar att 
Finnvera, som samarbetar med 
landskapsregeringen via Ålands 
investerings ab, kan bevilja risk-
kapital på andra grunder än vad 
bankerna kan.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

Foto: FREDRIK TÖRNROOS

”Jag har alltid velat starta eget”
Andreas Skogberg, blivande företagare:

Sin egen. Andreas Skogberg vet att han så småningom vill starta eget inom fastighetsmäklarbranschen. I går var han funktionär på Starta eget-mässan.

Andreas Skogberg, stude-
rande vid handelslärover-
ket, vet redan att han vill 
bli egenföretagare – och 
också vad han vill jobba 
med.

Men många sovmorgnar 
blir det inte under de för-
sta åren, räknar han med.

Företagarhjälp. Gå in på www.startaeget.ax – vips hittar du all information du behöver, inklu-
sive en lista på vilka företag som är till salu just nu. Ester Miiros från Ålands teknologicentrum och 
Jonny Mattsson från Ålands företagarförening demonstrerar den nya portalen.

Affärsidé. Den som har en bra affärsidé har lättare att få 
banklån för att starta eget, säger Nordeas platschef Jan-Erik Rask.
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MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

NYANS ROS

”

� �  Störningar i MCA-nätet läser 
jag! Och vad då? Det är väl ingen 
nyhet! 050.

� �  Bra gjort DGH! Outbildad, 
icke kompetent personal ska ej få 
tjänster framom kompetent. Varför 
tror någon att vi går i skola. Önskar 
andra institutioner ser värdet av 
utbildning lika tydligt. Mvh Utbildad 
primsköt/närvårdare.

� �  20 st ”fuck” i samma 
seriestrip. Var hittar jag komiken?..
Fucking mellan fuck? Affe och 
Egon.

� �  Vafalls? Registreringskostna-
der? 50? Kostar det inte 8e? 0457.

� �  Till 040. Du fi nns i mina tan-
kar, undrar vem du är. Känner mej 
lite träffad. 0457.

� �  Sluta jamsa om vildkattor, 
dom har haft burar där och avlivat 
kattor, någon mat får dom nog inte 
där heller. Bor inte så långt ifrån.

� �  Enligt jonesreport.com ska EU 
tvinga irländarna att rösta en gång 
till på Lissabonfördraget. 0457.

� � Att efter att ha ställt upp 8 år 
för Dgh, och sedan inte få stanna 
på grund av ingen kompetens känns 

säkert inte bra. Inte heller att ha 
vikarierat 7 år vid ÅHS och ha alla 
papper i ordning, men inte få förlängt 
förordnande känns heller bra. Men 
så får de gå till! 040.

� �  Du borde hämta din jacka, 
har inget nummer jag kan nå dig 
på! Nyan har mitt nummer så att du 
annars kan höra av dig. Du borde 
veta vem.

� �  Nu när solnedgången bjuder 
mig på en titt, ser jag beundrande 
på. Till vem går mina tankar då 
tro? Du borde vara självsäker nog 
att förstå. Det bästa är alltid gratis. 
Precis vad du vill göra det till. Min 
är så ärlig och inriktad. Vad då? Min 
kaffestund. Hett kritiserad, klarerad 
och demoraliserad. Med grädde. 
KAFFE.

� �  Du som tog en liter farmors 
grå ur mitt skåp, ta kontakt med Alko 
nästa gång du blir sugen! 0400.

� �  Bensinpriset sjunker hela 
tiden i Sverige, men här på Åland 
håller vi starkt samma pris. Har 
bensinmackarna missat något? 
0457.

� �  Endel känner man knappt igen 
mer... när dom susar förbi ;) 040.

� �  Runar Runar. Du verkar 
verkligen svänga kappan efter vin-
den. Säger en sak gör en annan. 
Hur tror du folk har förtroende 
för en sån minister? Du kommer 
inte att få många röster nästa 
gång. Hur går det med km-ersätt-
ningarna? Har du fått bort dom 
ännu? Privatiseringen? Hinner du 
genomföra allt innan du slutar? 
Mvh. Irriterad och förbannad.

� �  Röd Helkama/Ainotar cykel 
stulen i Strandnäs. Har du sett 
den, ring 0457 538 5959.

� �  Litet tips. Måste till Åbo 
29.9 för canceroperation. Har varit 
förut och behandlingen är under 
all kritik. 040.

� �  Tisdag morgon. Två av tio 
cyklister har lampa, en glädjande 
förbättring. 040.

� �  Varför blinkar inte Ma-
riehams parti och Mariehams 
grönsaker när ni kör ut ur rondel-
ler? Nästa gång bromsar jag inte. 
Också paketbilsförare.

� �  Jag vet vems blåa skåpbil, 
är ni intresserad? 0457.

� �  Det tar sig det tar sig sa 
Gusse när Skithuset brann! 0457.

� �  Meh. Dom flesta blir nog 
bara glada att mitt i allt se ett 
gäng filmkanaler gratis. Om ens 
ungar är uppe efter klockan ett på 
natten så har man nog större pro-
blem att ta itu med som förälder 
än porr. 0400.

� �  Men snälla Nyan signaturen 
KAFFE kan ni väl ta bort, någon 
måtta på hur knäppa mess måste 
ni väl ha? Närdemokrati i all ära 
men någon måtta på dravlet får 
det väl vara? 040.

� �  Vilken söt tjej jag mötte på 
Ålandsvägen vid kyrkan 09.55. 
Synd att jag hade bråttom. 0457.

� �  Porr är väl bra? Alla gör 
det och det skapar lyckokänslor, 
men det är väl normalt när man 
skrämmer skiten ur småbarnen 
med skräckfilmer så de gråter sej 
till sömns. 040.

� �  Ang ”återbetalningskostnad” 
hos Ålands Radio/TV. Behand-
lingsavgift..? Jag är möjligen inte 
sådär väldigt utbildad och bevan-
drad i det svenska språket, men är 
det faktiskt ett ord man använder 
på det sättet? Hmm...

� �  Vart har Hälge tagit 
vägen på Nyans hemsida? 
Saknar honom... 040.
Se notis på sida 9. Red.

� �  Janke, får man gödselbi-
drag om man pratar skit? 0457.

� �  Joel i Godby, du kan väl 
höra om Metallica kommer till 
Rockoff! 0457.

� �  Det snurrar åt rätt håll, i 
lagom takt. Det ordnar sig säkert 
till slut. Love.

� �  Ny MIFK-direktör står det 
att läsa i tidningen och även hans 

arbetsuppgifter, vad skall då den 
gamla direktören ha för uppgifter? 
0400.

� �  Hur kul som helst med alla 
kaffedrickare. Hur många är vi nu? 
Mr coffee started it? Kaffe.

� �  Undrar om gimpen med 
blingbling som ofta hänger på 
Nikolaj är singel? H piskan.

��  Säljrekord på helgens skör-
defest! Intressant. Ge mig siffror, 
vilka summor bollar vi med? 050.

� �  Nu när dom privata arbets-
hästarna har chans att bjuda på 
vinterns plogning av våra vägar så 
ska vi se hur det är med intresset? 
Det privata är ju så bra och billigt! 
Eller hur? H från snömos.

� �  Så lite jag visste, så lite 
jag ville veta. Motsatsen är att 
tiga still. Det talar sitt såklart. Gör 
den det sanningsenligt,vackert 
med befogat beröm? Jag saknar 
dig min vän. Mer än du vet om. 
KAFFE.

� �  Jag längtar också så efter 
den stund vi inte behöver smyga 
och framför allt så längtar jag efter 
dig/saknar dig. 040.

� �  Hur länge har vi råd att 
satsa all ekonomi på politiker-
monument och strunta i hur 
vara ungdomar mår och har 
det? Jag sörjer med de drab-
bade i Kauhajoki. 040

� Jag skulle vilja kom-
mentera en sak som före-
ståndaren för Fixtjänst Curt 
Lindgren sade i en artikel 
den 18 september angående 
svenska Arbetsförmedlingen 
(AF) och Försäkringskas-
sans (FK) arbete med att 
rehabilitera folk tillbaka till 
arbetslivet.

När man som i ”Åkes” fall 
uppbär utkomststöd, eller 
försörjningsstöd, så jobbar 
varken FK eller AF med 
den personen.  För att FK 
ska jobba med en person så 
måste man vara ”försäkrad” 
och efter så lång tid med 
försörjningsstöd är man ut-
försäkrad, det vill säga man 
har inte rätt till sjukersätt-
ning. Om man har sjuker-
sättning då kan FK sätta in 
sina resurser, vilket är att 
samordna rehabilitering. 

Och för att AF ska vara 
intresserad av att jobba 
med en person så ska man 
helst ha A-kassa. Eller att 
personen har sjukersättning 
och FK vill samarbeta kring 
arbetslivsinriktad rehabili-
tering. 

I båda fallen är det staten 

som står för kalaset. Skulle 
”Åke” bo i Sverige så skulle 
han vara kommunens ansvar 
och troligtvis bli intvingad 
i ett skogslag eller second-
handverksamhet med en 
massa missbrukare och psy-
kiskt sjuka som också upp-
bär försörjningsstöd. Men i 
dessa verksamheter har man 
inte resurser för att jobba 
med den rehabilitering som 
behövs i många fall.

Ibland så gör man dock 
så att man så att säga slutar 
ställa krav, det vill säga man 
får försörjningsstöd utan 
krav på motprestation. Så 
kan verkligheten se ut enligt 
min erfarenhet. 

 
 Marcus Enros 

Arbetsmarknads-
handläggare i en 

västsvensk kommun 

PS. De tio senaste årens 
mantra att alla kan jobba 
och bidra till samhället är 
ett uttryck för pisshuma-
nism. Det finns faktiskt de 
som av olika anledningar 
inte kan jobba och då är det 
vårt ansvar att hjälpa dessa 
till livskvalitet.

Så fungerar rehabiliteringen i Sverige

� Jag och min syster var 
på resa till Åland den 27-28 
juli. Vi bodde på Park Alan-
dia. På kvällen var vi på 
Indigo restaurang. Där var 
två flickor som flyttade över 
till vårt bord och förgyllde 
våran kväll.

Vi vill på detta sätt hälsa 
och tacka flickorna och 
personalen på hotellet för 
en mycket trevlig resa. Även 
ett tack till alla övriga ålän-
ningar vi träffade.

Vänliga hälsningar från
Solbritt Johansson

Gunn Eriksson

Tack för
trevligt 
sällskap

 ...till Optinova och alla rara 
arbetskamrater. Tack för den 
överraskande uppvaktningen i 
fredags, det värmde. Rosi rosar.

 ...till pojkarna som hjälpte mej 
med punkteringen vid banken i 
Godby. Tacksam Tant.

...till Leif Ström i Geta, för att 
han var så generös att låna ut 
bilen. Tackar Inger.

...till Motorfordonsbyrån som 
kunde ordna med besiktsningstid 
redan samma dag som vi ringde. 
Hälsar Borde ha besiktat i april 
redan.

...och ett stort tack till dem som 
hjälpte till att söka efter mej 
när jag var försvunnen, samt till 
Benny och Lena som hittade 
mej. Stövaren Ella med familj 
tackar.

...till alla er som var med och 
gjorde vår 120-års fest till ett 
oförglömligt minne. Tack till 
Mariepark för den goda maten 
och bra service. Maries tårtor 
försvinnande goda, 4-Fun för 
hålligånget. Samt tack för pre-
senter, blommor, tal och sång. 
Birgitta och Börje.

� Hur kan man få ett straff 
på 30 dagar i fängelset ner 
till 30 timmars samhälls-
tjänst? Borde inte antalet 
timmar öka om man slipper 
fängelse?

 Lina

Hur kan
det stämma?

Bensinpriset sjunker hela tiden i Sverige, 
men här på Åland håller vi starkt samma 
pris. Har bensinmackarna missat något? 

MESS FRÅN 0457.

Skillnader i skyddsnätet. Insändarskribenten beskriver vilka förutsättningar åländske 
”Åke”, som Nya Åland tidigare skrivit om, hade haft som svensk medborgare  Här har han utöver 
utkomststödet fått presentkort på mat som nödhjälp från församlingen.
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Vad är det för fel när detta händer igen?

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Nina Fellman
Epost: nina.fellman@nyan.ax
Telefon: 528 441

Hur förklarar man det oförklarliga?
Nästan alla människor i ett normalt 

sinnestillstånd i en vanlig grå vardag tän-
ker aldrig tanken att dödligt skada någon annan 
människa. Vi är inte som hjältarna och skur-
karna i tv-serier och fi lmer, som kallblodigt och 
till synes oberörda kan överträda den gränsen. 
Fråga bara hur många moderna människor som 
ens kan förmå sig att ha ihjäl en mus eller en 
kattunge, än mindre en levande människa.

Vad är det då som får en ung man att slakta sina 
skolkamrater? Vad är det för vridet samhälle vi 
lever i där en människa kan planera och till och 
med offentliggöra sina avsikter på youtube, ge-
nomföra dådet, bli betraktad och uppmärksam-
mad nästan i realtid och sedan ta sitt eget liv?

Som förälder vill man bara samla in sina barn 
i närheten av sig. Man vill skydda dem från kun-
skapen, från informationen, från verkligheten.  
Man vill inte att deras värderingar och verklig-
hetsuppfattning ska solkas ner av den fullkomligt 

galna värld som fi nns på en knapptrycknings 
avstånd på nätet. Så hur gör man?

Förmodligen är det svåraste svaret det rätta. 
Kontrollera. Tjata. Bestäm. Bry dig. Var jobbig 
och besvärlig. Lämna aldrig någonsin ditt barn 
att uppfostras av okända illdådare och profi t-
hungriga galningar på nätet.

Låter det hysteriskt? Visst.
Det är för att det är hysteriskt. I alla liknande 

förfärliga katastrofer som inträffat under de 
senaste åren under har nätet spelat en viktig 
roll, som kunskapskälla, som forum för svarta, 
hemska tankar, som kontaktlänk, som plattform. 
Det är där de unga männen hittar sina likasin-
nade, och det är där de berättar för varann om 
sina planer. Där kommer skotten i Kauhajoki att 
eka länge än.

Inte bara nätet bär skulden för den voyeuris-
tiska överexponeringen av katastrofer i realtid. 
Traditionella medier, med kvällstidningarna i 

spetsen, har redan innan röken lagt sig fått fram 
både youtube-klipp och bilder på det inträffade 
som går långt utöver vad en återhållsam nyhets-
förmedling kräver. Hinnan mellan verkligheten 
i Mariehamn och en massaker i Kauhajoki blir 
absurt tunn när man på Aftonbladets hemsida 
kan läsa hur skolan brinner och skotten ekar 
samtidigt som de faktiskt gör det.

Vem tror att det fi nns tid för eftertanke och 
faktagranskning då.

Och för att inte bara peka på andra med hela 
handen: Till och med en liten lokaltidning som 
Nya Åland vill vara med i leken och försöka 
få en egen vinkel på det hela. Jag skriver detta 
innan vi ens riktigt vet vad som hänt. Journalis-
tikens viktigaste fråga: Vad är det som har hänt? 
vill vi numera besvara parallellt med händel-
serna, samtidigt som informationen bara matar 
på och matar på.

Vad kan man säga? Att något är fruktansvärt 

fel i vårt trygga, snälla, välmående samhälle. 
Två skolmassakrer på ett år i ett land där de 
fl esta människor har de bättre än majoriteten 
av jordens befolkning någonsin kan drömma 
om. Något är fel som vi måste få ordning på och 
förstå.

Det är viktigt, också för oss på Åland. Ingen 
kan längre säga att sådant inte kan hända här? 
Jag vill se en allvarlig diskussion, bland skol-
folk, kuratorer, psykologer, politiker, medier, 
föräldrar.

Vad ska vi göra?

Se även nyhetstexter om tragedin i Kauhajoki på sida 3.

Sorg, avsky, frustration, rädsla. Nyfi kenhet. Sen-
sationshunger? Människan är både ond och god. 
Av dessa onda händelser i Kauhajoki måste vi dra 

någon lärdom. Inte för att det ska vara någon 
mening med det, utan för att något är fruktans-
värt fel och vi måste kunna rätta till det.

Tung dag. En sorg som en grå hinna över verkligheten. Så många förspillda unga liv.  Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA
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METEOROLOGISKA INSTITUTET Vädertjänsten Tel.060010600 3,95 /min +lsa

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Utomlands i går

Upp NerSolen i dag

temp.           vind         m/s

temp.             moln.

temp.      moln.För ett år sedan

max.   datum        min. datum
Max/min temp. 16.9 - 23.9. klo 9
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14/+6

15/+6
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I går kl 15

Jomala 16
Åbo 17
Helsingfors 14
Stockholm -

Nyhamn 14 O 2
Märket 13 NNO 6
Kumlinge 15 S 3

Vattenståndet i går kl 15

Föglö -27 cm Åbo -26 cm

Mariehamn 7:30 19:32
Helsingfors 7:10 19:12
Stockholm 6:38 18:40

Köpenhamn -
Oslo 13
Bryssel -
Moskva 11
London -
Paris -

Madrid -
Rom -
Aten -
Las Palmas -
Phuket 31
Peking 20

Jomala +15,5 20.9. +3,0 22.9.
Åbo +16,8 22.9. +3,6 19.9.
H:fors +15,3 22.9. +4,5 21.9.

Jomala 15
Åbo 16
Helsingfors 14

FLYTTHJÄLP
när du behöver det!

Vi vet det mesta om flyttningar.
Vi har packningsmaterial,

flyttkartonger, specialredskap
för tunga och otympliga möbler

och liknande m.m.

Ring och fråga!

MIRO
Tel 12 930 • info@miro.ax

FLYTTHJÄLP

Och så flyttar vi ju förståss
enligt dina önskemål!

V
id den blivande buti-
ken på Köpmansga-
tan hittar Nyan Tanja 

Spormann-Karlsson. Först 
efter en stunds övertalning 
från vår och hennes kollegors 
sida ställer hon upp på en in-
tervju.

Vad gör du?
– Jag jobbar på Katapult för 
arbetslösa ungdomar.

Tanja och de andra från Ka-
tapult är ute och tittar på sina 
nya lokaler.

– Det ska bli en ungdoms-
butik.

En ungdomsbutik? Kan 
du förklara lite bättre?

– Butiken ska byggas upp 
som ett projekt av katapults 
ungdomar, och kommer att 
jobba under Emmaus med 
att sälja begagnade kläder 
och prylar, med inriktning 
på ungdomar.

Okej. När öppnar ni?
– Vi öppnar i slutet av novem-
ber mot lilla jul. 

Kan ni veta det så exakt?
– Ja. Den tjugoåttonde. Jag 
tror det är på en onsdag.

Kommer ni att ha nån 
sorts invigningsfest?

– Ja, första dagen har vi nog 
någonting.

Åt vem ska du köpa en 
julklapp i år?

– Jag ska köpa en till mig själv, 
(Skrattar) men jag har inte 

bestämt vad det ska bli ännu.
Och till sist, vem vill du 
hälsa till?

– Till alla, så att jag inte glöm-
mer någon.

Text & foto: 
FELIX QUARNSTRÖM (prao)

”Jag tror det är på en onsdag”

Tanja Spormann-Karlsson framför Katapults nya projekt. Vad för 
sorts ”prylar” som kommer att säljas i den blivande butiken är 
ännu oklart.

Köttfärsröra

300 g grovmalen färs
ca 500 g lök
1 tsk salt
2 tsk paprikapulver
3 msk tomatpuré 1-1,5 dl vatten
0,5-1 msk senap, osötad
0,5-1 msk soja
svartpeppar, gräddfi l, persilja

Skala och hacka löken, fräs 
den mjuk i en vid gryta, höj 
värmen och lägg i färsen. 
Fräs under omrörning tills 
den är smulig. Rör ner salt, 
paprika, tomatpuré och vat-
ten och koka under lock 
på svag värme 10 minuter. 
Smaka av med senap, soja, 
svartpeppar och rör ev i en 
halv burk gräddfi l. Strö över 
persilja och servera med 
kokt potatis och sallad.


